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 وضعیت حقوق دولتی معادن
 در بودجه

به عقیده بس��یاری از کارشناسان اقتصادی، بودجه سال 
۱۴۰۰ که توس��ط دولت تدبیر و امید نوش��ته ش��ده تنها 
روی کاغذ، توانس��ته هزینه ها را مدیریت کند، اما در عمل 
می بینی��م که اجرایی ش��دن این بودجه در ش��رایطی که 
کشور تحت تاثیر تحریم های بین المللی قرار گرفته و هنوز 
مش��خص نیس��ت که رئیس جمهوری جدید امریکا با رفع 

تحریم ها موافق باشد یا خیر!... 2

 مشکلات جدیدی 
در انتظار زنجیره تامین فولاد

مرکز پژوهش های مجلس در گزارش��ی »طرح توس��عه و 
تولی��د پایدار زنجی��ره فولاد با رویکرد اصلاح سیاس��ت های 
تنظیم بازار« که از س��وی کمیسیون صنایع و معادن تدوین 
شده را مورد بررسی قرار داد. از نظر بازوی پژوهشی پارلمان، 
زنجی��ره فولاد ایران ب��ا چالش های متعددی روبه رو اس��ت. 
ازجمله چالش های س��اختاری ای��ن زنجیره می توان به عدم 

2توازن زنجیره، ابهام در تحقق برنامه های توسعه...
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 سایه سنگین
 رکود بر بازار آلومینیوم

 فرارمسئولان منابع طبیعی
از احیای معادن زنجان

ن��رخ فروش ش��مش آلومینی��وم در ماه های 
اخیر خبرس��از ش��ده است. رش��د قیمت پایه 
این محص��ول در معاملات ب��ورس کالا زمینه 
افزایش هزینه تمام ش��ده آن را در بازار داخلی 
فراهم کرده اس��ت. ب��ه اعتقاد فع��الان صنایع 
پایین دستی، نرخ فروش شمش در بازار داخلی 
به ق��دری در مقایس��ه با قیم��ت صادراتی آن 
بالات��ر رفته که دیگر امکان صادرات محصولات 
آلومینیوم��ی کش��ور وجود ن��دارد. درواقع این 
تولیدکنندگان از گردونه رقابت خارج ش��ده  اند 
و در همین حال، رکود سنگینی بر بازار داخلی 
این فلز س��ایه افکنده اس��ت.  بر همین اساس، 
س��ندیکای صنایع آلومینیوم با بررسی وضعیت 

عرضه و تقاضا پیشنهادهایی...

اهمیت ندادن به بحث احیای معادن و هزینه 
نکردن سهمی که معدن کار برای احیا به منابع 
طبیعی واریز می کند، آینده محیط زیست را به 
خطر می اندارد. سوال این است پس ۱۲ درصد 
از حقوق دولتی به منابع طبیعی در کجا هزینه 
می ش��ود؟ امروزه اهمیت فعالیت معادن، تاثیر 
گس��ترده آن در اقتص��اد و همچنی��ن معطوف 
ش��دن نظر کشورهای توس��عه یافته و در حال 
توس��عه به انجام فعالیت های معدنی بر کس��ی 
پوشیده نیست و در کنار این موارد بارها و بارها 

درباره آثار مخرب زیست محیطی...

 فرمول ماندگاری 
در بازار جهانی ردیابی نفوذ امضا های 

عزیز قنواتیطلایی به بخش معدن
  مدیرعامل شرکت
 فولادآتیه خلیج فارس
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

 صنعت فولاد از جایگاه ویژه و استراتژیک در 
کشور ما برخوردار است.

این صنع��ت بر پای��ه ذخایر غن��ی معدنی و 
ان��رژی ارزان پایه گذاری ش��ده و توس��عه یافته 
اس��ت و فولادس��ازی در کش��ور ما یک صنعت 
صادرات محور محس��وب می ش��ود. ب��ا توجه به 
ظرفیت های قابل توجهی ک��ه از این صنعت در 
کش��ور احداث شده، صادرات لازمه تداوم تولید 

فولاد به شمار می رود. 
در همین ح��ال، خوش��بختانه از محصولات 
فولادی ایران در بازار جهانی به خوبی استقبال 
می ش��ود و بر همین اس��اس نیز این صنعت از 
ارزآوری قابل توجهی برخوردار است.  بخشی از 
این اس��تقبال ویژه از محصولات فولادی کشور 
را می توان به کیفیت بالای این تولیدات نسبت 
دارد. البت��ه ی��ک محصول برای حض��ور موفق 
در ب��ازار صادراتی، باید الزاماتی داش��ته باش��د 
که کیفی��ت یکی از آنهاس��ت.  درواقع افزایش 
کیفیت محصولات و تطبیق مس��یر تولید آنها با 
استانداردهای بین المللی، امکان حضور موفق و 
ماندگار یک محصول در ب��ازار جهانی را فراهم 
می کند؛ بنابراین کیفیت و رعایت استانداردهای 
بین المللی در رون��د تولید یک محصول در این 

صنعت صادرات محور اهمیت ویژه ای دارد.
ادامه در صفحه 2
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ادامه از صفحه اول
خوش��بختانه محصولات فولادی تولید ش��ده 
در کش��ور از کیفیت چش��مگیری برخوردارند و 
این صنعت منطبق با اس��تانداردهای روز جهان 
فعالی��ت می کن��د و ب��ر همین اس��اس نیز این 
محصولات از قدرت رقابت پذیری قابل توجهی در 
بازار جهانی برخوردار هس��تند. در همین حال، 
ش��اهد رشد چش��مگیر صادرات فولاد کشور در 

سال های گذشته بوده ایم. 
این رش��د صادرات در شرایطی رقم خورده که 
کش��ور در ش��رایط تحریمی قرار دارد. علاوه بر 
این، محدودیت های س��ختگیرانه ای به طور ویژه 

بر صنعت فولاد اعمال می شود.
درواقع همانطور که پیش تر هم اش��اره ش��د، 
کیفی��ت قابل توجه محصولات فولادی کش��ور، 
تاثیر بسزایی در اس��تقبال از این محصولات در 

بازارهای جهانی داشته است. 
البت��ه هم��ه این مس��یر ب��ه تولی��د محصول 
ب��ا کیفی��ت خت��م نمی ش��ود، بلک��ه الزامات و 
پیش ش��رط های دیگری نیز باید مورد توجه قرار 

گیرند. 
با ای��ن وجود، کیفی��ت قابل قبول نخس��تین 
پیش ش��رط برای حضور یک محص��ول در بازار 

جهانی است. 
ب��ر همین اس��اس نی��ز هر محص��ول فولادی 
ک��ه کیفیت خود را در ب��ازار جهانی اثبات کند، 
مش��تری خاص خود را یافته اس��ت. اما چنانچه 
زمین��ه حض��ور یک محص��ول در ب��ازار جهانی 
فراهم ش��د، دیگر نباید عرضه این محصول قطع 
شود، چراکه در چنین ش��رایطی کالای دیگری 
جایگزین محصول شما می شود؛ بنابراین حضور 
مس��تمر در کنار کیفیت رمز ماندگاری صادرات 

به شمار می رود.
در ای��ن می��ان، با وج��ود کیفی��ت قابل قبول 
محص��ولات ف��ولادی تولی��د ش��ده در کش��ور، 
همچنان در تولی��د فولادهای آلیاژی یا ویژه که 
به فناوری های خاصی در مسیر تولید نیاز دارند 

با ضعف روبه رو هستیم. 
درواقع اغلب واحدهای فولادس��ازی کشور بر 

مبنای فولادهای ساختمانی طراحی شده اند. 
گفتن��ی اس��ت س��ال های متم��ادی تحریم، 
محدودیت های بس��یاری را ب��ر عملکرد صنایع 
اعمال کرده اس��ت و در چنین ش��رایطی زمینه 
ایجاد واحدهای پیش��رفته و تولید فولادهایی با 

کیفیت خاص فراهم نشده است. 
با این وجود، حرکت به سمت تولید فولادهای 
پیش��رفته ضروری به نظر می رس��د اما متاسفانه 
امکان��ات و تجهیزات به راحتی در اختیار کش��ور 

ما قرار نمی گیرد. 
توج��ه به این نکت��ه ضروری به نظر می رس��د 
ک��ه فولاده��ای آلیاژی ک��ه از کیفی��ت  ویژه ای 
برخوردارن��د با قیمت  ه��ای بالات��ری به فروش 
می رس��ند؛ بنابراین ص��ادرات ای��ن محصولات 
ب��رای  بیش��تر  هرچ��ه  ارزآوری   به منزل��ه 

کشور است. 
هرچند این فولادهای ویژه مصارف محدودتری 
هم دارند؛ بنابراین طبیعی است که سهم زیادی 
از تولی��د در صنع��ت فولاد به تولی��د فولادهای 

معمولی اختصاص یابد.

اشتغالزایی برای ۱۵ هزار 
نفر توسط ایمیدرو 

ایمی��درو در زمینه رویکرد توس��عه ای در نقاط 
مختلف کش��ور، از سال ۹۲ تا پایان سال ۹۸ برای 
بی��ش از ۱۵ هزار نفر، اش��تغال مس��تقیم و برای 
۵۸هزار نفر اشتغال غیرمستقیم ایجاد کرده است.

به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران در راستای 
تحق��ق رویکردهای پن��ج گان��ه »عدالت بنیانی«، 
»دانش بنیانی«، »درون زای��ی«، »برون گرایی« و 
»مردمی ش��دن«، با تعریف ۸۷ طرح توسعه ای در 
مدت یاد ش��ده، ارقام فوق در اش��تغالزایی را رقم 

زده است.
 بناب��ر این گ��زارش، »6 ط��رح در س��ال ۹۲«، 
» ۲ طرح در س��ال ۹۳«، »6 طرح در س��ال ۹۴«، 
»۱۰ طرح در سال ۹۵«، »۲6 طرح در سال ۹6«، 
»۱6 طرح در سال ۹۷« و »۲۱ طرح در سال ۹۸« 

توسط ایمیدرو تعریف شد.
سرمایه گذاری صورت گرفته در تحقق این میزان 

اشتغالزایی، ۹ میلیارد و ۳۵۳ میلیون دلار است.

رئیس پیش��ین هی��ات عامل ایمی��درو گف��ت: باید محور 
تولی��د فولاد را ص��ادرات و نیاز دنیا قرار دهیم. بدهی اس��ت 
ک��ه نیاز کش��ور هم در این رویکرد تامین می ش��ود، چون ما 
 س��نگ آهن، گاز و نیروی متخصص بس��یار خ��وب به میزان 

کافی داریم.
مهدی کرباسیان در گفت وگو با ایراسین گفت: ما در ۲دوره 
قبل مس��یری را در ایمیدرو آغاز کردیم که به نظر می رس��د 
س��رعت آن کم ش��ده اس��ت و آن این موضوع است که باید 
مح��ور تولید فولاد را صادرات و نیاز دنی��ا قرار دهیم، بدهی 
است که نیاز کش��ور هم در این رویکرد تامین می شود چون 
ما س��نگ آهن، گاز و نیروی متخصص بسیار خوب به میزان 

کافی داریم.

این کارشناس ارشد اقتصاد معدن در ادامه طرح 
جامع فولاد اش��اره کرد و اف��زود: طرح جامع فولاد 
تصمیمی بود که در ش��رکت ملی فولاد و ایمیدرو 
گرفته ش��د و با همت ف��ولاد تکنیک این کار انجام 

شد. 
در این طرح با نظر متخصصان بسیار ارزشمندی 

تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد برای س��ال ۱۴۰۴در نظر گرفته 
ش��د، اما من اعتقاد دارم مرحله دوم ط��رح جامع فولاد باید 
به س��مت پایین دس��ت زنجیره برود تا بتوانیم ارزش افزوده 
بیش��تری ایج��اد کنی��م و این جز جاهایی اس��ت ک��ه باید 
س��رمایه گذاری در آن ص��ورت بگیرد و س��ازمان ایمیدرو و 
فولاد مبارکه و س��ایر ش��رکت ها باید در ای��ن زمینه فعال تر 

باش��ند و آن را حمایت کنند. معاون پیش��ین وزیر 
صنعت، معدن و تج��ارت به اقدامات صورت گرفته 
در زمینه اکتش��افات مع��ادن در دوره حضورش در 
ایمی��درو پرداخت و گفت: اساس��ا عمده معادن ما 
مع��ادن رو باز هس��تند. در زمان حض��ور بنده در 
ایمی��درو ۲۷۰ ه��زار کیلومترمربع کار اکتش��افی 
شروع شد و ۲۰۰هزار کیلومتر مربع کار ژئوفیزیک هوایی در 
نقاط مختلف کشور انجام شد. اقدامی که به اندازه کل تاریخ 
۸۰س��اله معدن در ایران بود و خوش��بختانه معادن خوبی به 
ظرفیت کشور اضافه شد. البته این معادن در حوزه سنگ آهن 
 و زمینه ه��ای دیگ��ر مث��ل م��س و روی و... خیل��ی ب��زرگ

نبودند.

کرباسیان افزود: خوشبختانه اکتشاف معادن در کشور ادامه 
دارد. منتها نکته این اس��ت که کار معادن عمقی در کش��ور 
صورت نگرفته و تقریبا این مورد نزدیک به صفر اس��ت. غیر 
از ی��ک معدن ک��ه در زمان بنده به هم��ت مهندس جعفری 
 در ش��رکت تهی��ه و تولید م��واد معدنی ایران به س��رانجام 

رسید.
 ای��ن مع��دن در عمق بالای ۲ هزار مت��ر در فلات مرکزی 
ب��ا ذخی��ره ۲ میلی��ارد تن س��نگ آهن ب��ه  دس��ت آمد که 
نش��ان می ده��د اگر م��ا در مع��ادن عمقی س��رمایه گذاری 
کنی��م ای��ن نگرانی ک��ه بعضی بی��ان می کنند ک��ه ممکن 
 اس��ت س��نگ آهن تم��ام ش��ود منتف��ی اس��ت و ح��رف 

صحیحی نیست.

مرک��ز پژوهش ه��ای مجلس در گزارش��ی »طرح توس��عه 
و تولی��د پایدار زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح سیاس��ت های 
تنظیم بازار« که از س��وی کمیسیون صنایع و معادن تدوین 

شده را مورد بررسی قرار داد.
به گزارش بیرونیت، از نظر بازوی پژوهشی پارلمان، زنجیره 
فولاد ای��ران با چالش ه��ای متعددی روبه رو اس��ت. ازجمله 
چالش های س��اختاری ای��ن زنجیره می توان ب��ه عدم توازن 
زنجی��ره، ابهام در تحق��ق برنامه های توس��عه صنعت فولاد، 
عقب ماندگی در زمینه اکتش��افات معدن��ی و چالش تأمین 
م��واد اولیه، فراهم نبودن زیرس��اخت ها )تأمی��ن آب، بنادر، 
راه آهن و...(، س��اختار معیوب تعیین ن��رخ حامل های انرژی، 
سیاست های نادرست تنظیم بازار، بهره وری پایین، عدم توجه 

ب��ه ارتقای فناوری و فقدان س��امانه های آم��اری و اطلاعاتی 
جامع در زنجیره فولاد اشاره کرد.

از نظر این نهاد پژوهشی، طرح توسعه و تولید زنجیره فولاد 
برمبن��ای اصلاح رونده��ای فعلی تنظیم ب��ازار زنجیره فولاد 
تدوین ش��ده است. در عین حال در برخی مواد آن ایرادهایی 
وجود دارد که ممکن اس��ت موجب مرتفع ش��دن چالش ها و 

مشکلات زنجیره فولاد کشور نشود.
تهیه کنندگان این گزارش معتقدند: از جمله نقاط قوت این 
طرح می توان به این نکته اش��اره ک��رد که در طرح حاضر به 
کلیه حلقه های زنجیره ارزش فولاد توجه شده و برای حمایت 
و توسعه صادرات محصولات زنجیره فولاد پیشنهادهایی ارائه 
ش��ده اس��ت که اجرای صحیح آنها می توان��د علاوه بر تأمین 

نیاز داخل کش��ور، موجب صادرات پایدار محصولات زنجیره 
فولاد شود. از جمله ایرادهای این طرح می توان به الزام کلیه 
تولیدکنن��دگان زنجیره فولاد به عرض��ه محصولات خود در 
بورس کالا اش��اره کرد که با توجه به واقعیات موجود، امکان 
عرضه محصولات زنجیره فولاد توس��ط کلیه تولیدکنندگان 
به ویژه تولیدکنندگان کوچک و متوس��ط و برخی واحدهایی 
ک��ه دارای قراردادهای بلندمدت تأمین مواد اولیه هس��تند، 
امکانپذی��ر نخواهد بود و بازار زنجیره فولاد کش��ور با چالش 

روبه رو خواهد شد.
از نظر مرکز پژوهش های مجلس، طرح حاضر با شناس��ایی 
برخی از آسیب های زنجیره فولاد، در صدد حل آنها بوده است 
و تا حدی در این باره موفق بوده است، لذا مرکز پژوهش های 

مجلس با کلیات این طرح موافق است، ولی برخی رویکردهای 
این طرح نادرست ارزیابی می شود.

به باور این  نهاد پژوهش��ی، مهم ترین این رویکردها عبارت 
اس��ت از: بی توجهی به ض��رورت ثبات در ص��ادرات در کنار 
تأمی��ن پای��دار نیاز داخل، ال��زام به عرض��ه محصولات همه 
تولیدکنن��دکان در ب��ورس کالا و ایجاد کمیت��ه جدید برای 

سیاستگذاری در صنعت فولاد.
مرک��ز پژوهش های مجلس معتقد اس��ت ک��ه اصلاح این 
رویکرده��ا ض��روری اس��ت و در صوت عدم اصلاح مس��تعد 
ایج��اد مش��کلات جدید ب��رای زنجیره فولاد کش��ور خواهد 
 بود که به جزییات پیش��نهادهای اصلاح��ی در متن گزارش

 اشاره می شود.

رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی 
کش��ور با بیان اینکه اکتشاف ذخایر پنهان برای تامین 
س��نگ آهن در اولویت اس��ت، اظهار کرد: تامین منابع 
مال��ی و کمبود اعتب��ارات، چالش اصلی برای توس��عه 
اکتش��افات عمقی اس��ت به ط��ور معمول اکتش��افات 
ذخای��ر پنهان از طریق روش ژئوفیزی��ک هوایی انجام 
می ش��ود که این روش زمانبر نیست اما هزینه بر است. 
بنابرای��ن اگر منابع مالی برای پوش��ش هزینه ها تامین 
شود، مشکل خاصی برای توسعه اکتشافات عمقی برای 

تامین سنگ آهن وجود ندارد.
علیرضا شهیدی در گفت وگو با بیرونیت عنوان کرد: 
روش ژئوفیزیک هوایی از س��ال ۱۳۸۱ آغاز شده است 
و برداش��ت ۲ میلیون و ۷۵۰ ه��زار کیلومتر خطی در 
اولوی��ت فعالیت هایمان اس��ت که تاکن��ون 6۴۰ هزار 
کیلومت��ر خط��ی را برداش��ت کردیم و ب��ه لحاظ فنی 
مش��کلی در این ب��اره نداریم چون خوش��بختانه روش 
ژئوفیزیک هوایی در کش��ور بومی سازی شده و مراحل 
برداش��ت، پردازش، تفسیر و تلفیق و مدلسازی داده ها 

در سازمان زمین شناسی انجام می شود.
ش��هیدی گفت: علاوه  ب��ر روش ژئوفیزی��ک هوایی، 
درزمین��ه ژئوفیزیک زمینی نی��ز از ظرفیت های خوبی 
برخوردار هس��تیم و همکاران ما در سازمان به صورت 

میدان��ی صحت س��نجی می کنند ت��ا داده هایی که از 
طریق ژئوفیزی��ک هوایی انجام ش��ده تبدیل به یقین 
ش��ود بنابراین تمامی داده های که برداش��ت می ش��ود 
به درستی تفس��یر می شوند اگر هم این داده ها مربوط 
به ۱۰س��ال گذشته باشد مش��کل خاصی وجود ندارد 
مهم تفسیر داده هاس��ت و اینکه باید درستی داده های 

برداشت شده تایید شود.
رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی 
کش��ور اذعان کرد: در هرمنطق��ه ای که احتمال وجود 
ذخائر معدنی آهن وجود داش��ته باشداکتش��اف انجام 
می ش��ود و برای تامین س��نگ آهن به واسطه اکتشاف 
از برنامه ه��ای کوتاه  م��دت، میان م��دت و بلندم��دت 
برخ��وردار هس��تیم تا اف��ق ۱۴۰۱۴ نی��ز تولید تولید 
اطلاع��ات پایه نیز بخ��ش بزرگی از کاری هس��ت که 
انجام ش��ده اس��ت و بر اس��اس خروجی ای��ن داده ها 
مناط��ق مختلف کش��ور را اولویت بن��دی کرده ایم و بر 
 اس��اس این اولویت ها هر سال فعالیت های مان را انجام

می دهیم. 
ش��هیدی گفت: فعالیت اکتش��افی بالغ بر ۲۰۰ هزار 
کیلومت��ر مربع را تاکنون انجام داده ایم و این مقدمه ای 
اس��ت برای اینکه فعالیت اکتشاف ذخایر پنهان را نیز 

انجام دهیم.

 دبی��ر کل انجمن س��نگ آهن ای��ران: هم��ه از انتخاب مهندس 
جعفری برای ریاست ایمیدرو خوشحال هستند زیرا ایشان فردی 
کاربلد و متخصص اس��ت و تس��لطش به ح��وزه قوانین معادن و 
صنایع معدنی منحصر به فرد اس��ت و همین باعث می ش��ود همه 

انتظار یک جهش و تحول جدی در ایمیدرو داشته باشند.
سعید عسکر زاده، در گفت وگو با ایراسین درباره انتخاب رئیس 
جدی��د هیات عامل ایمیدرو گفت: م��ا انتخاب وجیه ا... جعفری به 
ریاس��ت هیات عامل س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدنی ایران را به ایش��ان و جامعه معدنی ایران تبریک می گوییم. 
تقریبا همه جامعه معدنی و صنایع معدنی کشور ایشان را به عنوان 
فردی توانمند در این حوزه می شناسند و ایشان جزء کسانی است 
که به خط و خطوط سیاس��ی وابس��ته نیس��ت و حضورش در هر 
بن��گاه معدنی و صنایع معدنی در هر دولتی می تواند ارزش��مند و 

مفید باشد.
وی در ادام��ه افزود: وقتی کس��ی از افراد متخصص و کاربلد در 
حوزه مرتبط اس��تفاده کند، مورد حمایت همه قرار می گیرد و ما 
در صنایع معدنی افرادی شبیه ایشان کم نداریم. مهندس جعفری 
به مس��ائل، ملی نگاه می کند و در حوزه کاری خودشان متخصص 
است. حضور افرادی شبیه جعفری، تقی زاده یا مهندس نوریان در 
هر جایی از این صنعت می تواند باعث توس��عه جدی در آن نقطه 
شود و این حتی برای افراد خارج از این صنایع هم واضح و روشن 
اس��ت، به طوری که مثلا وقتی یکی از این افراد ش��ناخته شده به 

یکی از این بنگاه ها و مجموعه ها معدنی بروند؛ سهام آن مجموعه 
در بورس جابه جا می ش��ود. زیرا پیش بینی می شود که پروژه های 
ج��دی و بلندپروازه در ای��ن بنگاه ها ایجاد خواهد ش��د. انتظار از 

مهندس جعفری هم از این سنخ است.
دبیر کل انجمن سنگ آهن ایران با بیان این مطالب گفت: قاعدتا 
همه از این خوشحال هستند که فردی از جنس خودشان، کاربلد 
و آشنا به قوانین در این پست حضور پیدا کرده است. تسلط ایشان 
به حوزه قوانین معادن و دیگر حوزه های مرتبط با معدن و صنایع 
معدنی منحصر به فرد اس��ت و این جای خوش��حالی دارد. از جهت 
دیگ��ر این انتظار بالا، کار را برای ایش��ان قدری س��خت می کند. 
چ��ون همه انتظار دارن��د یک جهش و تحول ج��دی در ایمیدرو 
اتف��اق بیفتد. با اینک��ه می دانیم از عمر دول��ت وقتی باقی نمانده 
اس��ت و امیدواریم در دولت های بعدی این جایگاه هم حفظ شود 
و تغییری صورت نگیرد تا ایشان بتواند بلند مدت برنامه ریزی کند 

و تاثیرگذار باشد.
شایان ذکر است وزیر صنعت، معدن و تجارت ۱۷ آذر در حکمی 
وجیه ا... جعفری را به عنوان رئیس هیات عامل س��ازمان توس��عه 
و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران ) ایمیدرو( منصوب کرد. 
جعف��ری پی��ش از این به عنوان مدیرعامل ش��رکت تهیه و تولید 
م��واد معدنی ای��ران فعالیت می کرد که اکن��ون جایگزین خداداد 
 غریب پور ش��ده اس��ت. غریب پ��ور از آذر ۹۷، هدای��ت ایمیدرو را 

برعهده داشت.

رئیس پیشین هیات عامل ایمیدرو: 

نیاز کشور سرمایه گذاری روی معادن عمیق است

مشکلات جدیدی در انتظار زنجیره تامین فولاد

همه انتظار یک جهش و تحول جدی در ایمیدرو دارندکمبود اعتبارات، چالش اصلی اکتشافات عمقی سنگ آهن

گروه معدن

به عقیده بس��یاری از کارشناسان اقتصادی، 
بودجه سال ۱۴۰۰ که توسط دولت تدبیر و امید 
نوشته ش��ده تنها روی کاغذ، توانسته هزینه ها 
را مدیری��ت کند، ام��ا در عم��ل می بینیم که 
اجرایی شدن این بودجه در شرایطی که کشور 
تحت تاثی��ر تحریم های بین المللی قرار گرفته و 
هنوز مشخص نیست که رئیس جمهوری جدید 
امری��کا با رف��ع تحریم ها موافق باش��د یا خیر! 
پ��س باید با احتیاط بیش��تری برای هزینه ها و 

درآمدهای کشور برنامه ریزی کرد.
به گزارش ایراس��ین، بخش معدن همواره از 
اهمیت بسیار بالایی در کشور برخوردار بوده و 
به عن��وان یکی از مزیت های اصلی و مهم برای 
ب��ه پیش بردن اقتصاد ایران از آن یاد می کنند. 
در لایحه بودجه نوش��ته شده برای سال ۱۴۰۰ 
نیز رقم پیش بینی ش��ده حقوق دولتی معادن 
با رش��د ۲۹.۴ درصدی نسبت به سال ۱۳۹۹، 
از رق��م ۲۸۲۴ میلیارد تومان به ۴۰۰۰ میلیارد 
توم��ان افزای��ش یافته و به عقی��ده فعالان این 
بخش دلیل ای��ن افزایش حقوق دولتی، وصول 
معوقات حقوق دولتی برخی معادن بزرگ بوده 
ک��ه وصولی حق��وق معادن در س��ال ۱۳۹۹ را 

افزایش داده است.
یک��ی از نکات مهمی که درباره وصول حقوق 
دولت��ی از معادن وجود دارد این اس��ت که آیا 
افزایش ع��دد دریافت��ی حقوق دولت��ی، روی 
معادن کوچک نیز اثر خواهد داشت یا خیر؟ این 
درحالی است که برخی از معادن کوچک مقیاس 
به دلیل عدم توان برای فروش محصولات خود 
در بازار داخلی و از س��وی دیگ��ر قوانین وضع 
شده از سوی دولت، امکان صادرات محصولات 
خود را از دس��ت داده اند و روند فعالیت شان با 
مشکلات بس��یاری روبه رو گش��ته است؛ البته 
ممکن اس��ت دولت ای��ن افزایش حقوق دولتی 
را به دلیل رش��د قیمتی م��واد معدنی در بازار 

جهان��ی و همچنین اثراتش بر بازار ایران گرفته 
باش��د که در ای��ن صورت باید ش��رایط فروش 
محصول را برای تولیدکنندگان تسهیل کند تا 
 به هدف خود یعنی افزایش منابع مالی دس��ت

پیدا کند! 
لازم به یادآوری اس��ت که به گفته مدیرکل 
نظارت ب��ر امور معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت؛ در امس��ال حتی درص��دی اندک به 
فعالیت معادن کوچک اضافه شده و پیش بینی 
برای تولید موادمعدنی در امس��ال ۴۰۰میلیون 
تن بوده است. از سویی دیگر، فعالان در بخش 
معدن می گوین��د، در صورتی که درآمد حاصل 
از معادن برای پیش��برد و توس��عه فعالیت های 
معدنی صرف شود، بخش عمده ای از مشکلات 

موجود در این بخش به ویژه اکتشافات معدنی 
رفع خواهد ش��د، اما متاس��فانه در س��ال های 
گذش��ته رقمی که برای بخ��ش معدن در نظر 
گرفته ش��ده بود، ب��ه صورت کام��ل پرداخت 
نشده و در نتیجه چالش های فراوانی در بخش 
مطالع��ات، اکتش��اف، بهره ب��رداری و فرآوری 
معادن را به دنبال داشته است. بنابراین به نظر 
می رس��د وزارت صنعت، معدن و تجارت، باید 
تلاش بیش��تری در خصوص جذب منابع مالی 

پیش بینی شده قانونی داشته باشد.
کم�ک گرفت�ن از بخش خصوصی  �

برای تسریع فعالیت های معدنی
خوش��بختانه بخش خصوصی فعال در بخش 
مع��دن ای��ران، هم��واره در ت��لاش بوده اند تا 

بهترین اتقاقات در حوزه معدن کشور رخ دهد؛ 
چرا ک��ه این افراد به ص��ورت کاملا ملموس با 
مشکلات و چالش های صنعت معدنکاری کشور 
آش��نا هس��تند، پس به نظر می رس��د ضرورت 
مطالعه و پرداختن به مبحث بودجه در س��ال، 
همچنی��ن انع��کاس نظرات بخ��ش خصوصی 
به ارکان بودجه بندی کش��ور جه��ت بالابردن 
دقت و اس��تمرار در پیگیری ای��ن موضوع آثار 
 عمیق��ی ب��ر فعالیت ه��ای معدنکاری کش��ور

 بگذارد.
لازم به یادآوری اس��ت قس��مت عمده ای از 
درآمدهای حاصل ش��ده از بخش معدن ایران، 
توس��ط ش��رکت های معدنی ب��زرگ که عمدتا 
دولتی هس��تند، به  دست می آید. بنابراین لازم 

اس��ت تا در کنار این بخ��ش، معادن کوچک و 
متوسط نیز که در اختیار بخش خصوصی قرار 
دارن��د، تقویت ش��ده تا در کن��ار معادن بزرگ 
بتوانند نقش پررنگتری در اقتصاد معدنی کشور 

بازی کنند.
و  � اکتش�افات  ب�ه  توج�ه  ع�دم 

زیرساخت ها
اکتش��اف به عنوان حلقه نخست فعالیت های 
معدن��ی اس��ت و تنه��ا در صورت��ی می ت��وان 
به توس��عه معادن امید داش��ت ک��ه اطلاعات 
دقی��ق و درس��تی از ذخای��ر معدن��ی کش��ور 
 در اختی��ار معدن��کاران ) دولت��ی و خصوصی( 

گذاشته شود. 
این در حالیس��ت که در ایران سازمان زمین 
شناس��ی و اکتشافات معدنی کش��ور که نقش 
مهم��ی در تهیه ای��ن اطلاع��ات دارد، چندین 
س��ال اس��ت به دلیل کم بودن مناب��ع مالی و 
عدم تخصیص رقمی مناسب در بودجه کشور، 
نتوانس��ته آنچنان که باید در بخش اکتشافات 
موفق عمل کند و در نهایت این وظیفه برعهده 
دیگ��ر س��ازمان های دولتی همچون س��ازمان 

توسعه ای ایمیدرو افتاده است. 
در لایجه بودجه س��ال ۱۴۰۰ نیز بودجه در 
نظر گرفته ش��ده برای س��ازمان زمین شناسی 
ع��دد قابل قبول��ی نیس��ت؛ البته ب��ا توجه به 
ای��رادات وارده به این بودجه از س��وی مجلس، 
سخنگوی کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
چن��دی پی��ش در مصاحبه ای اع��لام کرد که 
 در ص��ورت نیاز بودجه این س��ازمان را افزایش 

خواهد داد.
سخن آخر... �

ب��ا توجه ب��ه اهمیت و جای��گاه بخش معدن 
در اقتص��اد ای��ران، به نظر می رس��د باید توجه 
بیشتری برای توسعه هرچه بیشتر این بخش از 
س��وی دولت ها در نظر گرفته شود؛ خواه دولت 
اصلاحات باشد یا اصولگرا، فرقی در اهمیت این 

موضوع ایجاد نخواهد کرد.

وضعیت حقوق دولتی معادن در بودجه
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سهم معادن کوچک مقیاس در اقتصاد ایران

هشتمین دوره جایزه بهره وری معادن و صنایع معدنی سال 1400 برگزار می شود

بنا بر آخرین گزارش ها از معادن احیا شده تا پایان مهر۹۹، 
مع��ادن کوچک فلزی بالاترین آمار را در اش��تغالزایی و تولید 

کسب کرد.
به گ��زارش بیرونیت، احیای مع��ادن کوچک مقیاس یکی 
از دغدغه ه��ای ام��روز سیاس��ت گذاران بخش معدن کش��ور 
اس��ت. احیای این معادن می تواند نقش بسزایی را در چرخه 
اقتصادی کش��ور داش��ته باش��د چرا که با احیای معادن راکد 
ضمن اشتغال زایی ش��رایطی برای رواج فعالیت ها و گسترش 

شهرنشینی در آن منطقه فراهم می شود.
بن��ا بر یافته های جدید، در می��ان تمامی مواد معدنی ماده 
معدنی فلز س��هم قابل توجهی را در اش��تغالزایی و تولید دارد 
و از سویی بررسی ها نش��ان می دهد طرح احیا، فعال سازی و 
توسعه معادن کوچک مقیاس در مقایسه با سال های گذشته 

شتاب بیشتری گرفته است.
با ای��ن وجود، دولت در صدد آن اس��ت که وضعیت معادن 
کوچک مقیاس اس��تان های معدن خیز را س��اماندهی کند و 

وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، خان��ه معدن ایران، ایمیدرو 
و ایمپاس��کو ماموریت دارند ت��ا در زمینه تحقق اهداف طرح 

احیای معادن کوچک مقیاس حرکت کنند.
بنا بر یافته های جدید از این طرح، تا پایان مهرماه سال۹۹ 
در ۳۱ اس��تان کش��ور ۱۴۷ معدن از اجرای ط��رح به لحاظ 
زیرس��اخت منتفع شده اند این در حالی است که در سال های 

گذشته کمتر به این موضوع پرداخته شده است.

بررس��ی های انجام ش��ده در معادن احیا و توسعه یافته بر 
اساس نوع ماده معدنی مشاهده می کنیم که در مجموعه مواد 
معدنی فلزی، غیرفلزی، س��نگ تزئینی و مصالح س��اختمانی 
تاکن��ون ۶۴ معدن احیا و توس��عه یافته اند و س��هم هر کدام 
از این ه��ا در اقتصاد کش��ور جداگانه اس��ت به عن��وان مثال 
تعداد معادن بر اس��اس ن��وع ماده معدنی فل��زی ۲۰ درصد، 
مع��ادن غیرفلزی ۲۲ درصد، مصالح س��اختمانی ۳۱ درصد و 

سنگ های تزئینی ۲۷ درصد است.
 ب��ا توجه ب��ه این آمار با افزایش اش��تغال در معادن احیا و 
توسعه یافته تا پایان ۷ ماه اول امسال ۸۷۱ شغل ایجاد شده 
است و بیشترین سهم در بخش اشتغالزایی معادن با ۵۵درصد 

از آن معادن فلزی است. 
یک��ی از نکاتی که در افزایش تولید معادن احیا و توس��عه 
یافت��ه م��ورد توجه ق��رار گرفته افزای��ش می��زان تولید این 
معادن اس��ت ک��ه در مجموعه مواد معدنی فل��زی، غیرفلزی 
س��نگ تزئینی و مصالح س��اختمانی ۲ میلی��ون و ۳۳۸هزار 

 ت��ن می��زان تولید س��الانه ای��ن م��واد معدن��ی تخمین زده 
شده است.

بالاترین می��زان تولید مربوط به ماده معدنی فلزی اس��ت 
ام��ا از آنجایی که تا پایان هر ماه امس��ال ۸۳ معادن از طریق 
پروژه زیرساخت احیا و توسعه شده است باید به این موضوع 
توج��ه ش��ود که ه��زار و ۲۷۵ نفر ب��ه طور مس��تقیم از این 
طریق مش��غول به کار معادن ش��ده اند که در نهایت افزایش 
 تولیدی براب��ر یک میلیون و ۹۳۸ هزار تن افزایش تولید این 

معادن است.
این آمارها نش��ان دهنده آن است که با داشتن برنامه ریزی 
و فراهم کردن زیرس��اخت های لازم می توان ش��رایط را برای 
فعال کردن معادن کوچک مقیاس مهیا ساخت. در این میان 
بیشترین مشکلی که برای معادن کوچک مقیاس در داده های 
موج��ود از ط��رح نش��ان می دهد، رفع مش��کل زیرس��اخت، 
س��رمایه گذاری و رفع موانع اداری است که بالاترین میزان را 

در میان سایر مشکلات دارند.

هش��تمین دوره جایزه بهره وری معادن و صنایع معدنی در 
سال ۱۴۰۰ توسط ایمیدرو برگزار می شود.

به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، از اه��داف این جایزه 
می توان به افزایش آگاهی عمومی نسبت به اهمیت بهره وری 
و کیفیت، حرکت به  س��وی نظام مدیریت کیفیت جامع با در 
اختی��ار قرار دادن یک متدولوژی علم��ی، امکان خودارزیابی 
نظام مند توس��ط سازمان ها و شناخت نقاط قوت و زمینه های 
قابل بهب��ود با تمرکز بر کیفیت و به��ره وری در انجام کارها و 
همچنین امکان مقایسه با سایر شرکت ها در بخش رویکردها 

و شاخص های نتایج، اشاره کرد.
امکان شناس��ایی دستاوردهای موفق س��ازمان ها در زمینه 
بهبود بهره وری و کیفیت و معرفی آنها به س��ایر س��ازمان ها 

به  منظور الگوبرداری و ترویج این دس��تاوردها با اس��تفاده از 
امکانات رس��انه ای و مراس��م جایزه و همچنین ایجاد انگیزه 
رقابت در س��ازمان ها و ش��رکت ها از دیگر اهداف این دوره به 

شمار می رود.
ش��رکت هایی ک��ه در ای��ن دوره جایزه بهره وری ش��رکت 
می کنن��د می توانن��د از مزایایی همچون برگ��زاری دوره های 
آموزشی آشنایی با مدل، روش های خودارزیابی و منطق رادار 
به صورت رایگان برای نمایندگان ش��رکت ها، ارزیابی شرکت 
توس��ط ارزیابان خبره به صورت رایگان و ارائه مشاوره رایگان 
به ش��رکت ها برای تعریف پروژه های بهبود متناسب با نتایج 
ارزیابی در قالب جلسات رودررو بعد از ارزیابی، بهره مند شوند.
همچنین شناسایی و برجسته کردن موفقیت های شرکت با 

استفاده از امکانات رسانه ای و ترویجی و مراسم جایزه از دیگر 
فرصت هایی است که متوجه شرکت ها خواهد بود.

ایمیدرو جایزه بهره وری معادن و صنایع معدنی را به  عنوان 

»نخستین جایزه دارای تاییدیه سازمان ملی بهره وری ایران« 
از س��ال ۹۱ برگزار  کرده که تاکن��ون ۷ دوره از این رویداد با 

موفقیت برگزار شده است.
از ش��رکت های فعال بخش مع��دن و صنایع معدنی دعوت 
می ش��ود در صورت علاقمندی به حض��ور در فرآیند ارزیابی 
 جای��زه، ب��ا مراجعه ب��ه آدرس پای��گاه اطلاع رس��انی جایزه 
)http: //imidro.gov.ir/bahrevari ( قس��مت ثبت  نام، 
ضمن کس��ب اطلاعات بیشتر، نس��بت به دریافت، تکمیل و 
ارسال فرم ثبت نام حداکثر تا ۲۰ دی ماه جاری اقدام کنند.

برای کس��ب اطلاعات بیش��تر با دبیرخانه جایزه بهره وری 
معادن و صنای��ع معدنی ایران )تلف��ن: ۸۸۸۲۹۶۱۹( تماس 

حاصل فرمایید.

ردیابی نفوذ امضا های طلایی به بخش معدن
منیر حضوری

خبرنگار

وقت��ی فعالان اقتص��ادی برای انج��ام هر کاری 
بای��د از دولت مجوز بگیرند، اف��رادی که باید در 
مراح��ل اداری مجوز انجام فعالیت های اقتصادی 
را صادر کنند، دارای امضای طلایی می شوند که 
این مس��ئله می تواند فسادآفرین باشد.در بررسی 
چرایی وجود امضاه��ای طلایی در بخش معدن 
ب��اور بر این اس��ت که دو عامل اصل��ی منجر به 
ایجاد امضای طلایی ش��ده که یکی دولتی بودن 
اقتصاد و دیگری وجود قوانین متعدد و متناقض 
اس��ت. روزنامه »روزگار معدن« برای بررسی این 
مهم و اینکه تاثیر امضای طلایی در بخش معدن 
به چه صورت اس��ت و چگونه می توان امضاهای 
طلای��ی را بی اثر ک��رد با کارشناس��ان گفت وگو 

کرده است.
تغییر مداوم قوانین �

حسن حس��ینقلی، رئیس 
صادرکنن��دگان  اتحادی��ه 
سرب و روی ایران با بیان 
اینک��ه در ام��ور مختل��ف 
بخ��ش مع��دن از جمل��ه 
حق��وق دولت��ی، گرفت��ن 
محدوده ها، توس��عه ص��ادرات و... امضای طلایی 
وج��ود دارد ب��ه »روزگار معدن« گف��ت: عده ای 
ب��دون در اختی��ار داش��تن دان��ش لازم، تصور 
می کنند کارشناس هستند؛ بنابراین نظر خود را 
به فعالان بخش مع��دن تحمیل می کنند. گاهی 
ه��م آنها اهداف و منافع خاص��ی دارند و به  این 
 ترتیب ب��ا تنگ نظری آیین نامه نوش��ته و قانون 
وضع می کنند که به نفع توس��عه معادن کش��ور 
نیس��ت و از آن به عن��وان امض��ای طلای��ی یاد 
می ش��ود.   وی با بیان اینکه تغییر مداوم قوانین، 
فس��اد و امضای طلایی بیش��تری را ب��ه ارمغان 
می آورد، تصریح کرد: وقتی مطرح شود صادرات 
مواد معدنی بدون پرداخت عوارض آزاد اس��ت یا 
عوارض مش��خصی در نظر گرفته شود، امضاهای 
طلای��ی هم ح��ذف می ش��وند.  در واق��ع روند 
به صورت قانونی انجام  ش��ده و دیگر مانعی برای 
پیش��برد کار ایجاد نخواهد ش��د؛ ای��ن در حالی 
اس��ت که در عمل چنین نیس��ت و شاهد تغییر 
م��داوم قوانین و در نتیجه بروز و ظهور امضاهای 
طلایی هستیم.  حسینقلی ادامه داد: طبق قانون 
برنامه ششم صادرات تمام مواد معدنی آزاد است 
ام��ا مس��ئولان مربوطه موض��وع را به ش��ورای 
هماهنگ��ی اقتصادی برده و ص��ادرات را محدود 
کرده و ع��وارض آن را افزایش  می دهند.  به طور 
مثال در حالی  که قرار بود عوارض صادرات مواد 
معدنی خام با نرخی مشخص فقط تا پایان سال 

۱۳۹۸ دریافت ش��ود، متاس��فانه هنوز این روند 
ادامه دارد. به  این  ترتیب ش��اهدیم که امضاهای 
طلایی چه پیامدهایی برای توسعه بخش معدن 

دارد.
آزادسازی بخش خصوصی �

حسینقلی ایران در پاسخ به این سوال که چطور 
می ت��وان امضاهای طلایی را بی اث��ر کرد، گفت: 
آزادس��ازی بخش خصوصی و عمل به قوانین از 
جمله موارد کلیدی اس��ت ک��ه امضای طلایی را 
حذف می کند. باید به دولت و مسئولان مربوطه 
گفته ش��ود که اجازه ندارند با قانون گذاری های 
مداوم موج��ب محدودیت ص��ادرات و تولید در 
بخش معدن شوند.  حسینقلی با اشاره به وضعیت 
حقوق دولتی و امضاه��ای طلایی در این زمینه 
گفت: در گذش��ته به تمامی معادن به یک  شکل 
می نگریستند و برای هر ماده معدنی یک حقوق 
دولتی تعیین می کردند.  بعد از مدتی مطرح شد 
حقوق دولتی معدن باید براساس ضریبی باعنوان 
حقوق پایه و نرخ فروش در معدن مشخص شود.  
با این شرایط امضای طلایی دست مقام مسئول 
یعن��ی اداره کل معادن هر اس��تان  قرار گرفت و 
این مس��ئله باعث ش��د نرخ هر تن ماده معدنی 
به صورت سلیقه ای تعیین شود که از ۲۰۰، ۱۰۰ 
و حتی ۱۰ هزار تومان متغیر بود.  وی ادامه داد: 
در ش��رایطی که تعیین نرخ فروش ماده معدنی 
در اختی��ار اداره کل معادن اس��تان ها قرار دارد، 
گاه��ی امضای طلایی نی��ز در برخی اداره کل ها 
وجود دارد.   حس��ینقلی با اشاره به اینکه تمامی 
بخش های معدن باید زیرمجموعه وزارت صنعت، 

مع��دن و تجارت باش��ند، گفت: در ای��ن زمینه 
 می توان به نقش ش��ورای معادن استان ها اشاره 
ک��رد.  این نهاد ک��ه زیرمجموعه وزارت کش��ور 
اس��ت ب��ا دوری از ح��وزه وزارت صنعت، معدن 
تصمیم��ات  اتخ��اذ  باع��ث  گاه��ی  تج��ارت  و 
غیرکارشناس��ی می ش��ود؛ از همین رو است  که 
می گوییم س��ازکار معادن باید در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت خلاصه ش��ود و همه امور معدن 
 دس��ت ای��ن وزارتخانه باش��د ت��ا از بروز فس��اد 

جلوگیری شود. 
رئیس اتحادیه صادرکنندگان سرب و روی ایران 
با تاکید بر اینکه یکی از راه های مقابله با امضای 
طلایی بهره از نرم افزار اس��ت، گفت: نباید تعیین 
حقوق دولتی دس��ت افراد باش��د، بلکه باید یک 
 بار برای همیش��ه یک سیستم وجود داشته باشد 
که تفاوت��ی میان معدنکاران قائل نش��ود.  البته 
نرم افزاری توس��ط سازمان نظام  مهندسی نوشته 
ش��ده که برای هر معدنی حق��وق دولتی تعیین 

می شود و باید عملیاتی شود.
مثبت و منفی های امضای طلایی �

فرزاد اس��دی، رئیس خانه 
معدن استان گیلان درباره 
امضاهای طلایی در بخش 
معدن به  »روزگار معدن« 
دیدگاه های  با  افراد  گفت: 
مختلف تعاریف متفاوت و 
متضادی از امضاهای طلایی ارائه می دهند.  وی 
با بیان اینکه برخی مواقع امضاهای طلایی معنی 
منفی دارن��د، تصریح کرد: م��وازی بودن برخی 

قوانین در س��ازمان های مختل��ف، تعارض قانون 
معادن با قانون منابع طبیعی و محیط زیس��ت و 
و  تنگناه��ا  ش��ده  باع��ث  اینچنین��ی  م��وارد 
بن بس��ت هایی ایج��اد ش��ود ک��ه از آن به عنوان 

امضاهای طلایی یاد می شود. 
او در بیان مثالی گفت: بارها ش��اهد بود ه ایم که 
معدنی پروانه بهره برداری داشته و از شورای عالی 
مع��ادن نیز مجوز دریافت کرده اما با یک امضای 
طلای��ی فعالیت آن به ط��ور کام��ل متوقف و از 
چرخه تولید خارج  ش��ده اس��ت. اسدی با اشاره 
به اینکه اگر ضعف قانونی نداش��ته باشیم،  شاهد 
امضاه��ای طلایی هم نخواهیم بود، خاطرنش��ان 
کرد: درواقع پل های ارتباطی و امضاهای طلایی 
به دلیل فضاهای خالی که بین قوانین وجود دارد، 

شکل می گیرند. 
اس��دی در ادامه ب��ا بیان اینکه بای��د بعد مثبت 
امضاه��ای طلای��ی را هم در نظ��ر گرفت، گفت: 
هرچن��د امضاهای طلایی می توانند بخش معدن 
را به بن بس��ت برس��انند، اما از طرف دیگر گاهی 
گره گش��ای فعالیت های معدنی نیز هس��تند.  او 
تصریح کرد: به طور حتم هر جا ش��فافیت باشد، 
امضاهای طلایی هم می توانند در جهت توس��عه 
بخش مع��دن حرکت و به رش��د کارکرد بخش 

معدن کمک کنند.  
اس��دی با اشاره به اهمیت نقش بخش خصوصی 
تصری��ح ک��رد: وقت��ی جایگاه بخ��ش خصوصی 
در سیاس��ت گذاری ح��وزه معادن کمت��ر دیده 
 ش��ود، اش��کالات و مس��ائل بیش��تری هم پیش 

می آید. 

او گف��ت: باوج��ود اصلاحی��ه قانون مع��ادن که 
کمیسیون صنعت و معدن مجلس شورای اسلامی 
ارائه کرده، از مش��اوره بخش خصوصی اس��تفاده 
نمی ش��ود.  اس��دی با تاکید بر حرکت در مس��یر 
شعار سال ۱۳۹۹ تصریح کرد: برای اینکه در سال 
جهش تولید بتوان سطح تولیدات را افزایش داد، 
باید تغییرات جدی در سیاست گذاری اعمال کرد، 
این در حالی اس��ت که متاس��فانه افق و دورنمای 

مناسبی را مشاهده نمی کنیم. 
سخن پایانی... �

کارشناس��ان باور دارند عده ای ب��دون در اختیار 
داش��تن دانش لازم، نظر خود را به فعالان بخش 
معدن تحمیل می کنند. در این روند بعضا اهداف 
و منافع ش��خصی خاصی هم وج��ود دارد. به  این 
 ترتیب گاهی برخی اقدام ب��ه تغییر قوانین کرده 
که منج��ر به سودرس��انی به گروه��ی خاص در 
مقط��ع زمانی خاص خواهد ش��د. این دس��ت از 
موارد با عنوان امضاهای طلایی مطرح می ش��وند 
ک��ه در نهایت بر اقتصاد یک بخ��ش تاثیرگذارند.  
کارشناس��ان معتقدند این وضعیت که به هیچ وجه 
به نفع توسعه معادن کشور نیست، به دلیل تغییر 
مداوم قوانی��ن و وجود فضاهای خالی بین قوانین 
ایجادش��ده و تنها موجب رونق فس��اد در کش��ور 

می شود. 
فعالان معدنی و کارشناسان این حوزه در پاسخ به 
این پرسش که چطور می ش��ود امضاهای طلایی 
را حذف کرد بر وجود قوانین ش��فاف، آزادس��ازی 
بخش خصوص��ی، نقش کمرنگ دول��ت و بهره از 

نرم افزار و سیستم به جای فرد تاکید دارند.

 خداحافظی بهرامن 
از خانه معدن ایران

محمدرضا بهرامن رئیس هیات مدیره خانه معدن 
ایران از سمت خود استعفا داد.

به گزارش ایراسین، محمدرضا بهرامن با ارسال 
نامه ای ب��ه هیات امنا و هیات مدی��ره خانه معدن 

ایران از سمت خود استعفا داد.
متن نامه خداحافظی رئیس خانه معدن ایران به 

شرح ذیل است: 
به نام خداوند بخشنده و مهربان ریاست محترم 

هیأت امنا و اعضای محترم هیأت مدیره
با سلام و احترام

و  پش��تیبانی  از  قدردان��ی  و  س��پاس  ضم��ن 
حمایت های بی دریغ ش��ما دوس��تان، همکاران و 
همراهان و سایر دلسوزان گرامی برای هموارسازی 
مس��یر توس��عه بخش معدن ای��ران عزیزمان، به 
اس��تحضار می رس��اند؛ خانه معدن ایران ماحصل 
هوی��ت بی نظیر و دس��تاورد بی مانن��د زحمات و 
تلاش های متداوم و پیاپی شما یاران و همنوردان 
با اخلاق بوده است که رهاوردی چنین غرورانگیز و 
قابل ستایش با هدف تبدیل نمودن صنف پرتلاش 
معدنکاران به صنفی منس��جم و قابل احترام برای 
تمام��ی فعالان این عرصه در ۲ دهه اخیر را در پی 

داشته است.
خان��ه معدن ای��ران به عنوان یک تش��کل خود 
ج��وش صنفی برای جبهه م��ردم نهاد این صنف، 
نقش��ه راهی را ترس��یم کرد تا به دنبال آن فعالان 
واقعی معدنی بتوانند تس��هیلگری، مکمل گری و 
ارائ��ه طریق کنن��د و با ماهیت اثرگ��ذاری مهم و 
تاثیرگ��ذاری در سیاس��ت های جزئ��ی و کلان در 
بخش معدن، حتی الامکان سعی کرد با برنامه ریزی 
هوش��مندانه و نگاهی آینده نگرانه، به طور روشمند 
از طریق تش��کیل اتاق های فک��ر تخصصی تحت 
عناوین کمیته های مختلف در این تش��کل نسبت 
به ایجاد حرکت های نوین فکر ورزی و فکر س��ازی 
روشمند در جامعه صنفی معدنکاری در بخش های 
مختلف با پشتوانه منطق بنیادین با در نظر گرفتن 
مناف��ع صنف در قالب منافع ملی، در جهت کمک 
به بهبود اقتصاد معدنی ایران عزیزمان گام بردارد. 
خداوند متعال را از این بابت ش��اکر و سپاسگزارم؛ 
وظیف��ه خ��ود می دانم ت��ا از کلیه  ما س��روران و 
عزیزان��ی ک��ه م��ن و هم��کاران خوب��م را در این 
تشکل از ابتدا تاکنون مشارکت و تشریک مساعی 
نموده اند تش��کر و قدردانی کنم. مراتب س��پاس و 
قدردان��ی خود را از اتاق بازرگان��ی صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران بعنوان پارلمان بخش خصوصی 
کش��ور که خانه معدن ایران، نطفه ای زاییده شده 
از دل ای��ن بخش بوده و همینطور تش��کر فراوان 
از اتاق ه��ای بازرگانی صنایع، معادن و کش��اورزی 
در سراس��ر کش��ور، خصوصا اتاق بازرگانی صنایع، 
معادن و کشاورزی تهران که در هر شرایطی همراه 
و هم  افزایی فعالیت های ما در این تش��کل بوده، از 
کلی��ه مدی��ران و سیاس��تگذاران وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت تا کنون به وی��ژه معاونت معادن 
و صنایع معدن��ی، همراهان، مدی��ران و همکاران 
عزیزمان در س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و 
صنایع معدنی ایران و س��ازمان زمین شناسی کل 
کشور علی الخصوص روسای محترم این سازمان ها 
و همینط��ور از کلیه کارشناس��ان فنی و تخصصی 
در کمیته های ف��وق تخصصی خانه معدن ایران و 
اعضاء هیات رئیس خانه معدن اس��تان ها و فعالان 
رسانه ای خصوصا اهالی قلم در بخش معدن کشور 
که در تمامی این سال ها از هیچ تلاشی در پیشبرد 
اهداف این تش��کل دری��غ نورزیدند از صمیم قلب 
تش��کر و قدردانی می کنم. هی��أت مدیره محترم 
خان��ه معدن ایران، س��روران عزیز، بدین وس��یله 
معروض م��ی دارم؛ اینجانب با وجود میل باطنی و 
ذاتی خود، به دلیل حجم مسائل کاری و شخصی، 
مراتب استعفای خود را از عضویت در هیأت مدیره 
خانه معدن ایران تقدیم داشته و از شما عزیزان که 
همیشه و در این ۲دهه اخیر یار و یاور اینجانب در 
پیگیری اهداف خانه مع��دن ایران بوده اید با تمام 

وجود سپاسگزاری می کنم.
دوس��تان و همکاران عزیز، امیدوارم که با تلاش 
هرچه بیش��تر خود بتوانیم همچن��ان که تا امروز 
در این بخش از اقتصاد کلیدی کش��ور عزیزمان با 
تمام قدرت و بطور خس��تگی  ناپذیر عمل کرده  ایم، 
در حفظ و ارجمندی قدرت استقلال کشورمان به 
عنوان زیس��تگاه ایرانیان در جه��ت کمک به رفع 
محرومیت و ایجاد اشتغال در جای جای کشورمان 
از طریق ش��کوفایی در بخش تولید وتوسعه پایدار 
در اقتص��اد کش��ورمان، توفیق هرچ��ه کامل تر را 

به دست آوریم.
با تقدیم سپاس و ارادت 
محمدرضا بهرامن اول دی ماه 1399 
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رئیس تولید کارخانه گندله س��ازی مجتمع فولاد خراسان، 
از تعمیر آس��یاب دوم این واحد با تکی��ه بر توانایی های فنی 
کارکن��ان زبده این واحد خب��ر داد و گف��ت : بازگرداندن این 
تجهیز کلیدی به مدار تولید، صرفه جویی در زمان، بهره وری 
تولی��د، افزایش کیفیت مواد گندله تحویل��ی به واحد احیا و 

کاهش ریسک های تولید را به دنبال داشته است.
به گزارش روابط عمومی فولاد خراس��ان، علیرضا توکلی با 
بیان این که ابتدا قرار ب��ود برای تعمیر این تجهیز که دارای 
گیربکس ها و قطعات خاص مکانیکی و تجهیزات دوار اس��ت 
و ب��ه م��رور زمان به علت ب��ر هم خوردن ت��وازن )اصطلاحا: 
»آن_بالانس« ش��دن( دچار مش��کل می ش��ود، برون سپاری 
صورت گیرد که در نتیجه بررس��ی های کارشناسی و ارزیابی 
توانای��ی فنی پرس��نل نگهدای و تعمیرات واح��د، این کار در 

داخل شرکت انجام شد.
وی مهم تری��ن دلیل این تصمی��م را جلوگیری از هدررفت 
زمان و س��رعت بخش��یدن به فرآیند تعمیر و اصلاح تجهیز 
دانس��ت و افزود: مسئله آماده به کاری تجهیزات برای فرآیند 

تولید بس��یار مهم است و از سوی دیگر علاوه بر صرفه جویی 
در هزینه ها، کوتاه کردن بازه زمانی انجام تعمیر بس��یار مهم 
ب��ود؛ چرا که در صورت توقف احتمالی آس��یاب دیگر، که در 
مدار تولید قرار داشت، تامین گندله برای واحد احیا با مشکل 
مواجه ش��ده و عم��لا فرآیند تولید در معرض ریس��ک توقف 

قرار می گرفت.
رئی��س تولی��د کارخان��ه گندله س��ازی ف��ولاد خراس��ان 

اف��زود: اس��تفاده از 2 آس��یاب برای خردایش کنس��انتره در 
ش��رکت، باعث افزایش کیفیت تولید اس��ت و ق��درت مانور 
واحد گندله س��ازی را ب��رای اس��تفاده از انواع کنس��انتره با 
ابع��اد مختل��ف افزایش می ده��د. چرا که با توج��ه به کمبود 
کنس��انتره ریزدانه )اصطلاح��ا: Filter Cake( در کش��ور، 
کارخان��ه های��ی مانند فولاد خراس��ان که دارای 2 آس��یاب 
 هس��تند، می توانند از کنسانتره های با دانه بندی درشت تر نیز

استفاده کنند.
تعمیرات�موفق�آسیاب�های�گندله�سازی��

فیروزی نس��ب، رئیس دفتر فنی واحد گندله س��ازی هم در 
این باره گفت: آس��یاب های گندله سازی، به علت دوار بودن و 
تحمل وزن 2۰۰ تن کنس��انتره در زمان کار، دچار مشکلاتی 

می شوند که آن  بالانس شدن تجهیز یکی از آنهاست.
وی اف��زود: با توجه به دانش کس��ب ش��ده توس��ط نفرات 
زبده نت در فولاد خراس��ان، ریس��ک انجام این تعمیرات را با 
مش��ورت با برخی همکاران در ش��رکت هایی نظیر پامیدکو و 
گل گهر س��یرجان و نیز بررس��ی مدارک فنی دوران ساخت 

کارخان��ه، پذیرفتی��م و خوش��بختانه این تجهی��ز کلیدی با 
موفقیت در مدار تولید قرار گرفت.

افزایش�50درص�دی�معیار�کیفی�ت�دانه��بندی���
کنسانتره

خس��روجردی، رئیس نت کارخانه گندله سازی هم در این 
باره اضافه کرد: یکی از مش��کلاتی ک��ه در این رابطه با توجه 
ب��ه خارجی ب��ودن تجهیز وجود دارد، فق��دان قطعات یدکی 
و ی��ا دش��واری در تهیه آن اس��ت که پذیرش ریس��ک نبود 
برون سپاری تعمیرات را دشوار می کند اما کارکنان باانگیزه و 
دارای تجربه ما، با بررسی های دقیق کارشناسی، به این نتیجه 

رسیدند که از عهده انجام آن برمی آیند.
وی، افزایش ۵۰ درصدی معیار کیفیت دانه بندی کنسانتره، 
کاهش هزینه و زمان تعمیرات، افزایش کیفیت و بهره وری در 
حلقه های بعدی زنجیره تولید به خاطر افزایش کیفیت گندله 
تولیدی و بالارفتن زمان در دس��ترس تولید و آماده به کاری 
تجهی��زات را از مزایای این اق��دام درون زا در زمینه تعمیر و 

نگهداری )نت( در شرکت بر شمرد.

آسیاب�دوم�واحد�گندله�سازی�فولاد�خراسان�به�مدار�تولید�بازگشت

گروهمعدن

رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد آلیاژی 
کیمی��ای صب��ا گف��ت: تولیدکنن��دگان بخ��ش 
خصوص��ی می توانن��د با تحریم ه��ای امریکا علیه 
صنایع کش��ور کنار بیایند و با آن مقابله کنند اما 
تحریم ه��ای داخلی که از س��وی دول��ت در قالب 
دس��تورالعمل ها لحاظ می شود، دقیقا نقطه مقابل 
شعار خصوصی سازی بوده و کار را برای این بخش 

دشوار کرده است.
علی اکب��ر ن��وری در گفت وگو با فل��زات آنلاین 
اظهارکرد: تحریم ها علیه صنایع کش��ور ما موجب 
ش��ده یک فرصت خوب برای ساخت ماشین آلات 
و قطعه س��ازی به دس��ت آید. به تب��ع آن، مصرف 
فولاده��ای آلی��اژی نیز افزایش یافت��ه و انبارهای 
تولیدکنن��دگان و تجار با توجه به تقاضای نس��بتا 

زیاد داخل تقریبا خالی شده است.
وی افزود: تحریم ها موجب شده ضرورت افزایش 
تولی��د فولادهای باکیفیت در کش��ور به ش��دت 
احساس شود. تحریم و کمبود تولید فولاد آلیاژی، 
برخی از مصرف کنندگان را به س��مت اس��تفاده از 
فولادهای ساختمانی به جای فولاد آلیاژی کشانده 

است.
رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد آلیاژی 
کیمیای صبا خاطرنش��ان کرد: در کش��ور ما س��ه 
کارخان��ه تولیدکنن��ده فولاد آلی��اژی وجود دارد 
ک��ه عبارت هس��تند از فولاد آلی��اژی ایران، فولاد 
آلیاژی اسفراین و فولاد آلیاژی کیمیای صبا. لازم 
به ذکر اس��ت که خط نورد ش��رکت فولاد آلیاژی 
کیمیای صبا به دلیل تحریم ها تکمیل نشده است. 
البته ش��رکت ما تولیدکننده ش��مش آلیاژی بوده 
و همی��ن امر به مرتفع کردن بخش��ی از نیازهای 

مصرف کنندگان کمک شایانی کرده است.
نوری تاکید کرد: خط نورد شرکت فولاد آلیاژی 
کیمیای صبا باید تکمیل شود؛ در غیر این صورت 
رون��د مراجع��ه مصرف کنن��دگان ب��ه فولادهای 
کم کیفی��ت افزای��ش خواه��د یافت. اس��تفاده از 
فولاده��ای فاق��د کیفی��ت، به تولی��د محصولات 
بی کیفیت همچون ماش��ین آلات و قطعات منجر 
خواهد ش��د و هزینه تحمیل شده بر مصرف کننده 

نهایی را نیز افزایش خواهد داد.
وی با اشاره به مصرف کنندگان فولادهای آلیاژی، 
عنوان کرد: صنایع خودروس��ازی، ماشین س��ازی، 
لوله س��ازی به ویژه لوله های مانیسمان، متقاضیان 
فولاد آلیاژی هس��تند. گفتنی اس��ت که تقاضای 
ب��رای فولاد آلیاژی جهت س��اخت لوله های بدون 
درز افزایش چش��مگیری داشته است زیرا این نوع 
لوله ه��ا در صنایع نفت، گاز و پتروش��یمی کاربرد 
دارد و صنای��ع یاد ش��ده با توجه ب��ه الزام رعایت 
اس��تانداردهای API، به دلی��ل تحریم ها قادر به 

تامین نیازهای خود از خارج کشور نیستند.
ن��وری اضاف��ه کرد: گری��د فولادهای س��مانته 
بیش��ترین تقاضا را به خود اختصاص می دهد. در 
همی��ن حال، فولاد آلی��اژی زنگ نزن نیز تقاضای 
خوب��ی دارد. دیگ��ر آلیاژهای پرمتقاضی ش��امل 

فولادهای ابزار، Mo۴۰ و VCN می شوند.
دشواری�تامین�مواد�اولیه�در�تحریم���

و�سوءمدیریت
رئیس هیات مدیره شرکت فولاد آلیاژی کیمیای 
صب��ا درباره تامین مواد اولیه تولیدکنندگان فولاد 
آلی��اژی، بیان ک��رد: تولید ذوب ف��ولاد آلیاژی با 
فولاد س��اختمانی معمولی تفاوت چندانی ندارند. 
تفاوت فولاد آلیاژی با فولاد معمولی این است که 
نمی توان هر قراضه ای را برای تولید ذوب استفاده 
ک��رد و باید قراضه تفکیک ش��ده ب��ه کار برد. زیرا 
ممکن است یک آلیاژ قراضه برای یک گرید فولاد 
آلیاژ مناسب و برای آلیاژهای دیگر نامناسب باشد.
وی ب��ا بیان اینکه اگر قراضه برای ذوب تفکیک 
ش��ده نباشد، فولادس��ازی دچار مشکل می شود، 

مط��رح کرد: در تولید ف��ولاد آلیاژ باید از قراضه با 
کیفیت و به اصطلاح تمیز اس��تفاده کرد. البته در 
فولاد ساختمانی نوع قراضه و کیفیت آن به اندازه 

فولاد آلیاژی اهمیت ندارد.
ن��وری اظهار کرد: دیگر م��اده اولیه تولید فولاد 
آلی��اژی، فروآلیاژها اس��ت که در ای��ن رابطه تمام 
ت��لاش خ��ود را ب��ه کار بس��تیم ت��ا فروآلیاژهای 
م��ورد نی��از خود را از بازار داخ��ل خریداری کنیم 
ام��ا تولیدکنندگان فروآلیاژ نیز با مش��کل مواجه 
ش��ده اند. چراکه قیمت های مواد اولیه آنها نیز در 
نوس��ان بوده و کیفیت محص��ولات فروآلیاژی نیز 

پایین آمده است.
رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد آلیاژی 
کیمی��ای صب��ا تاکید کرد: متاس��فانه ب��ه دلیل 
تحریم ها، تامین کنندگان خارجی قطعات یدکی و 
مواد اولیه را با شرایط ناعادلانه به متقاضیان ایرانی 
عرضه می کنند. به طوری که هم نرخ و هم کیفیت 
آنها بسیار پایین است زیرا متقاضیان ایران قادر به 
ش��کایت و مورد پیگرد ق��رار دادن تامین کننده به 
دلیل تحریم ها نیس��تند و تامین کنندگان شرایط 

خود را تحمیل می کنند.
وی ب��ا ذکر مثالی از نب��ود کیفیت در مواد اولیه 
وارداتی، بیان کرد: پس از خرید یکی از فروآلیاژها 
و استفاده از آن در تولید ذوب متوجه شدیم آلیاژ 
مورد نظر به دس��ت نیامده اس��ت. پس از چندین 
مرتبه آزمون و خطا مشخص شد که تامین کننده 
به جاری فروس��یلیکومنگنز، س��یلیکومنگنز داده 
اس��ت. این یعنی اگر س��یلیکومنگنز در بازارهای 
جهان��ی بهای��ی در حدود ۳۰ هزار تومان داش��ته 
باش��د، تامین کننده آن را به نرخ فروسیلیکومنگنز 
یعن��ی حدود ۴۵ هزار تومان به ش��رکت ما عرضه 
کرد. متاسفانه هیج نهادی پاسخگوی این وضعیت 
نیس��ت. نوری اذعان کرد: بخشی از مواد اولیه نیز 
آهن اس��فنجی اس��ت که متاس��فانه به دلیل عدم 
عرضه آن در بورس کالا و تکمیل نش��دن زنجیره، 
همواره مشکلات متعددی در تامین آن وجود دارد. 
چالش تامین مواد اولیه واحدهای ذوب ناش��ی از 
تصمیمات غلط مدیران اس��ت. درحال حاضر نرخ 
فولاد در بازارهای جهانی حدود ۴۵۰ دلار به ازای 
هر تن اس��ت اما نرخ آن در کشور ما حتی به بیش 
از ۵۰۰ دلار ب��ه ازای ه��ر تن رس��ید. ضمن اینکه 
در تامی��ن مواد اولی��ه رانت و امضاهای طلایی نیز 

وجود دارد.
مش�کلات�از�س�وءمدیریت�اس�ت�ن�ه���

تحریم�ها
رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد آلیاژی 
کیمیای صبا با گلایه نس��بت به رویکرد دولت در 
مورد شرکت های خصوصی، ابراز کرد: دولت بخش 

خصوص��ی را مل��زم به عرضه محص��ولات خود در 
بورس کالا کرده اس��ت، در حال��ی که تامین مواد 
اولیه تماما از بازار آزاد با قیمت هایی گران صورت 
می گیرد و اتخاذ این رویه منطقی نیس��ت. به نظر 
می رسد مس��ئولان در رابطه با صنعت فولاد خود 
را به خواب زده اند زیرا این رویه موجب اس��تفاده 

برخی افراد از رانت به وجود آمده می شود.
وی تاکی��د کرد: برای تولید ف��ولاد آلیاژی باید 
آهن اس��فنجی، قراضه باکیفیت و فروآلیاژ به کار 
ب��رد که درحال حاض��ر تامین همه آنها از بازار آزاد 
صورت می گیرد. ضمن اینکه تولیدکننده باید همه 
تجهیزات، ماشین آلات و قطعات یدکی خود را نیز 
با نرخ ارز بازار آزاد تامین کند. این در حالی اس��ت 
که در بورس کالا قیمت ها به صورت دستوری و با 
ارز نیمایی تعیین می شوند. سوالی که پیش می آید 
این اس��ت که آیا با وجود س��رکوب نرخ فولاد در 
بورس کالا، آیا این کالا در چند ماه گذشته به نرخ 
ارزان و مصوب به دست مصرف کننده نهایی رسید؟

ن��وری خاطرنش��ان ک��رد: زمانی که ب��ه دولت 
ب��رای تخصی��ص ارز جهت تامی��ن قطعات یدکی 
و ماش��ین آلات مراجعه و درخواس��ت خود را ثبت 
می کنیم، عنوان می کنند که واردات قطعات یدکی 
در اولویت قرار ندارد و ارز به آن تخصیص نمی یابد 
اما اگر یک تولیدکننده محصول خود را صادر کند، 
بای��د ارز حاص��ل از آن را در س��امانه نیم��ا به نرخ 
دس��توری عرضه کند. البته تولیدکنندگان با این 
رویه مشکلی ندارند زیرا کشور تحت تحریم بوده و 
باید با صادرات، ارزآوری کرد اما این ش��رایط نباید 

به گونه ای پیش برود که رانت ایجاد کند.
وی تصریح کرد: مش��کل صنعت فولاد کشور به 
عدم آش��نایی مسئولان از این صنعت بازمی گردد. 
بس��یاری از مس��ئولان وع��ده کاه��ش ن��رخ یک 
محص��ول فولاد را می دهند، در حالی که نس��بت 
ب��ه وضعیت ب��ازار آن اطلاعی ندارن��د. باید توجه 
داشت نرخ محصولات فولادی هرگز مطابق اظهار 
نظر مس��ئولان عمل نمی کند زیرا بازار راه خود را 
می رود. رئیس هیات مدیره ش��رکت فولاد آلیاژی 
کیمیای صب��ا تاکید ک��رد: تولیدکنندگان فولاد 
کشور با تحریم کنار آمده اند و برای منافع ملی آن 
را تحمل می کنند اما س��وءمدیریت ها در کشور به 
وی��ژه در حوزه تنظیم بازار باعث نفع بردن عده ای 
خاص در این شرایط و زیان دیدن برخی دیگر شده 
اس��ت که عمده زیان دیده ها تولیدکنندگان بخش 

خصوصی هستند.
فرار�بخش�خصوصی�از�سرمایه�گذاری��

نوری با اش��اره به هوش��مند بودن سرمایه، بیان 
کرد: س��رمایه گذارانی که از ابتدا وارد مقوله تولید 
در صنعت فولاد شده اند، چاره ای جز باقی ماند در 

ش��رایط کنونی ندارند اما اگر قصد سرمایه گذاری 
خارجی داشته باشیم، باید توجه داشت که سرمایه 
بسیار هوشمند است. سرمایه گذاران با رصد بازار و 
وضعیت تولیدکنندگان کشور ما را به عنوان مقصد 

سرمایه گذاری انتخاب نخواهند کرد.
رئیس هیات مدیره شرکت فولاد آلیاژی کیمیای 
صبا با گلایه نسبت به نبعیض میان بخش خصوصی 
و دولتی، ابراز کرد: بیشتر شرکت های تولیدکننده 
م��واد اولیه متعل��ق به دولت هس��تند و این مواد 
اولیه یا صادر می ش��وند یا در اختیار ش��رکت های 
بزرگ دولتی گذاشته می شود. به طوری که تقریبا 
همه معادن بزرگ س��نگ آهن، واحدهای فرآوری 
به ویژه آهن اس��فنجی و تولیدکنندگان ش��مش 
فولادی دولتی هستند. نوری اظهار کرد: متاسفانه 
ش��رکت های بخش خصوصی رها شده اند و نقشی 
در تصمیم گیری ه��ا ایفا نمی کنن��د. با این وجود 
شرایط شرکت های خصوصی از شرکت های دولتی 
پویات��ر، فعال تر و انعطاف پذیرتر اس��ت و وضعیت 
بهت��ری دارند. وی ادامه داد: سیاس��ت های دولت 
مبن��ی بر خصوصی س��ازی و نقش بیش��تر بخش 
خصوص��ی در اقتصاد و تولید در س��ال های اخیر 
برخلاف ش��عارها بوده و در برخی تصمیم گیری ها 
و سیاس��ت گذاری ها گویای خصوصی سازی نبوده 
و حتی خلاف آن عمل ش��ده اس��ت. به طوری که 
تقریب��ا تمامی قوانین و دس��تورالعمل ها به س��ود 
بخش دولتی بوده اس��ت. نوری با اشاره به افزایش 
تقاض��ا برای فولاد آلیاژی در ب��ازار داخلی، عنوان 
کرد: شرکت فولاد آلیاژی کیمیای صبا تنها فروش 
داخلی دارد زیرا تقاضای داخلی بیشتر از تقاضای 
صادراتی اس��ت. البته تقاضا ب��رای صادرات فولاد 
آلی��اژی وج��ود دارد زیرا یکی از س��رمایه گذاران 
ش��رکت، سرمایه گذار خارجی است و بنابراین باید 
ش��مش آلیاژی خود را صادر کنیم اما متاس��فانه 
مکانی��زم صادرات، دریافت ارز و بازگرداندن آن به 
کش��ور مشخص نیست و اگر این امر صورت گیرد، 
با ابهامات زیادی همراه خواهد بود. وی خاطرنشان 
کرد: متقاضیان فولاده��ای آلیاژی این مجموعه، 
کش��ورهای آلمان و اس��پانیا هستند اما هم اکنون 
ام��کان صادرات ف��ولاد آلیاژی به این دو کش��ور 
وج��ود ندارد. نکته قابل توجه دیگر در مورد فولاد 
آلیاژی نبود تقاضای موثر در کش��ورهای همسایه 
است. چراکه این کشورها درحال حاضر، گریدهای 
فولاده��ای معمول��ی س��اختمانی را خریداری و 
مصرف می کنند. در ش��رایط کنونی، تحریم عامل 
مهمی بر عدم صادرات فولادهای آلیاژی اس��ت و 
بس��یاری از کشورها به دلیل نگرانی تبعات تجارت 
با ایران، حتی به ایمیل ها از س��وی صادرکنندگان 

ایرانی پاسخ نمی دهند.

منتظر�رسیدن�خط�نورد�هستیم��
رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد آلیاژی 
کیمیای صبا تاکید کرد: درحال حاضر، ۱۰۰ درصد 
ظرفی��ت 2۴۰ هزار تنی فولاد آلیاژی ش��رکت ما 
فعال اس��ت و با تمام توان مش��غول پاس��خگویی 
و تامی��ن نیاز مش��تریان هس��تیم. در این رابطه، 
قراردادهای ش��رکت ما با ش��رکت هایی همچون 
لوله گس��تر اس��فراین، لوله اهواز، لوله دقیق ساوه، 
صنایع نظامی و... منعقد ش��ده است و تولید فولاد 
آلیاژی با حداکثر ظرفیت ادامه دارد. نوری تصریح 
کرد: خط تولید شرکت فولاد آلیاژی کیمیای صبا 
ق��ادر ب��ه تولید ۸۰ گرید آلی��اژی فولاد به صورت 
تجاری و اقتصادی اس��ت و در این رابطه یک کوره 
۴۰ تنی در اختیار دارد که می تواند س��فارش های 
۳۰ تن��ی را به صورت یکجا به مش��تریان تحویل 
ده��د. البته یک کوره کوچک پنج تنی در مقیاس 
آزمایشگاهی نیز در شرکت ما وجود دارد که برخی 
گریده��ای خاص برای نخس��تین بار در این کوره 
تولید می ش��وند و پ��س از موفقیت در تولید آن و 
کس��ب دانش فنی مورد نیاز، کوره اصلی ۴۰ تنی 
تولید آن گرید را انجام می دهد. لازم به ذکر است 
که به فناوری تولید فولادهای زنگ نزن نیز دس��ت 
یافته ای��م اما تولید این محص��ول هنوز به مقیاس 
انبوه و تجاری نرسیده است. وی با بیان اینکه خط 
تولید ش��رکت فولاد آلیاژی کیمیای صبا تکمیل 
نیس��ت، عنوان کرد: بسیاری از مشتریان به جای 
ش��مش فولادی به محصولات ن��وردی نیاز دارند. 
اگر خ��ط نورد در کارخانه به بهره برداری برس��د، 
۸۰ هزار تن دیگر به ظرفیت تولید ش��رکت اضافه 
خواهد شد و می توانیم نیاز بسیاری از صنایع را به 

محصولات نوردی آلیاژی تامین کنیم.
 رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد آلیاژی 
کیمی��ای صبا مطرح ک��رد: متاس��فانه خط نورد 
خریداری شده شرکت ما بیش از پنج ماه می شود 
ک��ه در گم��رک مان��ده و منتظر تخصی��ص ارز از 
س��وی بانک مرکزی اس��ت اما بانک مرکزی اعلام 
کرده ک��ه منابع کافی برای آزاد کردن این خط از 
گمرک ندارد. به عبارت بهتر، تحریم های خارجی 
نتوانس��ته اس��ت مانع خریداری این خط شود اما 
تحریم داخلی بیش از ۵ ماه فرآیند توسعه شرکت 

را به تاخیر انداخته است.
 ن��وری ابراز کرد: بخش خصوصی از ش��عارهای 
تکراری و عدم حمایت از این بخش خس��ته ش��ده 
اس��ت و گمان می کند که تم��ام تصمیم گیری ها 
به س��ود بخش دولتی اس��ت. عملک��رد دولت در 
سال های اخیر گویای همین موضوع است و بخش 
خصوصی می تواند تنها نظاره گر شرایط ایجاد شده 

از سوی دولت باشد.
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نمی توانیم با تحریم های داخلی مقابله کنیم
رئیس�هیات�مدیره�شرکت�فولاد�آلیاژی�کیمیای�صبا:�

نظرگاه

خبر

البت��ه در چن��د س��ال گذش��ته، ش��رکت های 
فولادس��ازی صرفا به دنبال حداکثر کردن سود در 
صورت ه��ای مالی و ارائه گزارش مثبت س��الانه به 
سهامداران خود بوده اند و موضوعی که از آن غفلت 
کرده اند این است که منافع اصلی فولادسازان، در 
تامین پایدار مواد اولیه در س��ال های آینده خواهد 

بود.
براس��اس طرح جامع ف��ولاد و در صورت تحقق 
برنامه س��ند چشم انداز جمهوری اسلامی ایران در 
اف��ق ۱۴۰۴، ظرفیت صنعت فولاد کش��ور به ۵۵ 
میلیون تن خواهد رس��ید. برای پاسخگویی به این 
ظرفیت، استخراج و تولید ۷۰ میلیون تنی کلوخه 
س��نگ آهن در سال ۹۸، باید به ۱۵۴ میلیون تن 

برسد.
ب��ا توجه ب��ه دخالت های دول��ت، وضع عوارض 
صادراتی، تعیین دستوری نرخ کنسانتره، گندله و 
آهن اسفنجی و عدم امکان جذب سرمایه  خارجی، 
س��رمایه گذاری در ای��ن بخش به ش��دت در حال 
کاهش اس��ت. لذا با نگاه به روند نرخ مواد معدنی 
در دهه های گذشته، شاهد تکرار یک چرخه رونق-
رکود هس��تیم که این چرخه به این شکل همواره 

اتفاق افتاده و تکرار می شود: 
افزایش تقاضا س��بب بالا رفتن قیمت ها شده و 
اکتشافات بیشتر افزایش عرضه را تشویق می کند.

ب��ا اکتش��افات جدید، عرض��ه افزای��ش یافته و 
پس از پاس��خ به تقاضا، قیمت ه��ا کاهش می یابد. 
معادن با به��ره وری پایین به ناچار تعطیل ش��ده 
و دوب��اره عرضه کاهش می یاب��د. با کاهش عرضه، 
قیمت ها دوباره افزایش یافته و معادن تعطیل شده 
بازگشایی می شوند. بازگشایی معادن قدیمی برای 
پاس��خ به تقاضای جدید کافی نبوده و قیمت ها بار 
دیگر به س��مت نقطه اوج خ��ود حرکت می کنند. 
با توجه به مراتب ف��وق، راه حل پایدار و بلندمدت 
توس��عه مت��وازن زنجیره آهن و فولاد کش��ور این 
است که قیمت ها براساس اصول عرضه و تقاضای 
بازار و در فضایی رقابتی و س��الم تعیین ش��ود. به 
این ترتیب، ع��لاوه بر افزایش س��رمایه گذاری در 
معادن، انگیزه ها برای صادرات س��نگ آهن نیز به 
صفر رسیده و فولادسازان نگرانی بابت تامین مواد 
اولیه نخواهند داشت. همچنین، قیمت گذاری برای 
کنس��انتره و گندله باید براس��اس محاسبه هزینه 
س��رمایه گذاری، هزینه تبدیل و هزینه حمل ونقل 
باش��د ک��ه پ��س از آن س��ود حلقه ه��ای زنجیره 
محاسبه و توزیع می شود. در این صورت، این روش 
قیمت گذاری نیز عادلانه ش��ده و باعث ایجاد ثبات 
نرخ در بازار می شود، زیرا در بازار کارآمد، قیمت ها 
بازتابی از کل اطلاعات گردآوری ش��ده به وس��یله 
همه دست اندرکاران بازار بوده و منافع همه عوامل 

تولید سنگ آهن را تامین می کند.
منبع:کالاخبر

رفع مشکلات »سیمان 
دهلران« در دستور کار 

کارخانه سیمان شهرستان دهلران ۱۴ سال است 
که بدلیل بدهی بانکی بلاتکلیف مانده و چرخ های 
تولید در آن قفل ش��ده اس��ت. به گزارش سیمان 
خبر، در س��ال ۸۴ با هدف تولاید و اشتغال کلنگ 
س��اخت آن به زمین زده ش��د تا با تولید سیمان 
بتواند برای ۴۰۰ نفر به صورت مس��تقیم و 2 هزار 
و ۵۰۰ نفر به صورت غیرمستقیم شغل ایجاد کند. 
این واح��د تولیدی ۳۳۰ میلیون یورو تس��هیلات 
از بان��ک ملت دریافت کرده اس��ت، ام��ا بدلیل به 
بهره برداری نرس��یدن و تولی��د محصول، تا کنون 
نتوانسته بدهی خود رابه بانک بپردازد و همین امر 
باعث شد تا بانک عامل در سال ۹۶ اقدام به پلمب 
کارخان��ه )با ۹2 درصد پیش��رفت فیزیکی( کند و 
ادامه عملیات احداث تا رس��یدن ب��ه بهره برداری 
کامل، متوقف ش��د . هفته گذشته در ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید اس��تان مصوبات��ی برای روان تر 
شدن مس��یر احداث و بهره برداری از این کارخانه 
به تایید رس��ید و درصورت اجرای این مصوبات از 
س��وی سرمایه گذار و بانک عامل، می توان امید وار 
بود تا س��ال آینده کارخانه ب��ه بهره برداری کامل 

برسد و سیمان دهلران مراحل تولید را آغاز کند.

جعفرنورییوشانلوئی
استاددانشگاهتهرانومدیر
حقوقیچادرملو

چالش های نظام 
قیمت گذاری سنگ آهن

)بخش پایانی( 
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در حال��ی ک��ه تضعی��ف ارزش دلار س��بب ش��ده ت��ا 
تاثی��ر نگرانی ه��ا درب��اره احتم��ال وتوی بس��ته محرک 
اقتصادی جدید امریکا توس��ط ترام��پ در بازار طلا خنثی 
 ش��ود، نرخ ط��لا روز چهارش��نبه هفته گذش��ته ش��اهد 

افزایش بود. 
با این حال تحلیلگران بازار طلا معتقدند وضعیت آشفته 
ناشی از همه گیری کرونا و بسته محرک مالی جدید امریکا 
قبلا تاثیر خود را بر بازار گذاش��ته اس��ت از این رو نرخ طلا 

در هفته های پیش رو احتمالا کاهش یابد.
به گزارش تس��نیم، ن��رخ هر اونس طلا هفته گذش��ته 
با ۰.۳۲ درصد رش��د به ۱۸۶۶ دلار و ۸۶ س��نت رس��ید. 

ن��رخ فلز زرد در معاملات آتی هفته گذش��ته برای تحویل 
در م��اه فوریه نیز با ۰.۰۳ درصد رش��د ب��ه ۱۸۷۰ دلار و 

۹۰سنت رسید. ش��اخص ارزش دلار در برابر سبد ارزهای 
جهان��ی هفته گذش��ته با ۰.۱ درصد کاه��ش مواجه بود و 
س��بب افزایش جذابیت طلا در میان خریدارانی شد که از 

ارزهایی غیر از دلار استفاده می کنند.
مای��کل لانگفورد تحلیلگ��ر بازار ط��لا در این باره گفت، 
از آنجای��ی که وضعیت آش��فته ناش��ی از همه گیری کرونا 
و بس��ته محرک مال��ی جدید امریکا قب��لا تاثیر خود را بر 
بازار گذاش��ته است، نرخ طلا در هفته های پیش رو احتمالا 
کاهش خواهد یافت و هرگونه افزایش احتمالی بستگی به 

تحولات و آشفتگی های جدید خواهد داشت.
کش��ف گونه جدید و به ش��دت مسری ویروس کرونا در 

انگلیس سبب ش��ده تا چندین کشور جهان مرزهای خود 
را به روی انگلیس ببندند و ش��رکت های داروس��ازی اقدام 
به تس��ت واکس��ن های جدید بر روی مبتلایان به این گونه 
جدید کنند. این خبر س��بب نگرانی ها درباره کند ش��دن 

روند ترمیم اقتصاد جهانی گشته است.
در پی تزریق بس��ته های محرک مالی از سوی کشورهای 
مختل��ف به اقتصاده��ای ملی، نرخ طلا از ابتدای امس��ال 
تاکن��ون ش��اهد ۲۲.۹ درصد جه��ش بوده اس��ت. تزریق 
نقدینگی س��بب افزای��ش نرخ تورم می ش��ود و در چنین 
وضعیتی بازار طلا بهترین مکان برای سرمایه گذاران جهت 

در امان نگهداشتن ارزش دارایی های شان است.

احتمال کاهش بهای طلا در هفته های پیش رو

افزایش تقاضای زغال سنگ در سال آینده
گروهمعدن

آژانس بین المللی ان��رژی )IEA( پیش بینی 
ک��رد تقاضای جهانی برای زغال س��نگ پس از 
کاهشی که در س��ال ۲۰۲۰ داشت، تحت تاثیر 
احی��ای اقتصادی و افزایش مصرف برق و تولید 
صنعتی، س��ال میلادی آینده ۲.۶ درصد رش��د 

می کند.
به گزارش ایسنا، آژانس بین المللی انرژی در 
گزارش زغال سنگ ۲۰۲۰ اعلام کرد تقاضا برای 
زغال س��نگ حرارتی و متالورژیک در مقایسه با 
۷.۲۴۳ میلیون تن در س��ال ۲۰۲۰، به ۷.۴۳۲ 

میلیون تن در سال ۲۰۲۱ رشد خواهد کرد.
تقاض��ای جهانی برای زغال س��نگ امس��ال 
ب��ه دلیل همه گی��ری ویروس کرون��ا که میزان 
 مص��رف را مح��دود ک��رد، 5درص��د کاه��ش 

یافت.
طب��ق گزارش ای��ن آژانس، در فاصله س��ال 
ب��رای  جهان��ی  تقاض��ای   ۲۰۲۰ ت��ا   ۲۰۱۸
زغال س��نگ با ن��رخ بی س��ابقه ۷ درصد معادل 
5۰۰ میلیون تن کاهش پیدا می کند که ناشی 
از همه گیری ویروس کرونا و تلاش کش��ورهای 
جهان برای روی آوردن ب��ه منابع انرژی پاکتر 

بوده است.
کی سوکه ساداموری، مدیر امنیت و بازارهای 
انرژی آژانس بین المللی انرژی در بیانیه ای اعلام 
کرد پیش از همه گی��ری انتظار می رفت تقاضا 
برای زغال سنگ در سال ۲۰۲۰ بهبود کوچکی 

داش��ته باش��د اما ش��اهد بزرگ تری��ن کاهش 
 مصرف زغال  سنگ از جنگ جهانی دوم تاکنون 

بوده ایم.
اگرچه حت��ی امریکا و اروپا در س��ال ۲۰۲۱ 
ممکن اس��ت ب��رای نخس��تین بار در یک دهه 
گذش��ته با افزایش مصرف زغال س��نگ روبه رو 
ش��وند اما تقاض��ا در س��ال ۲۰۲۱ هممچنان 
کمتر از سطح سال ۲۰۱۹ خواهد بود و آژانس 
بین الملل��ی ان��رژی انتظار دارد می��زان مصرف 

زغال سنگ تا سال ۲۰۲5 روند یکنواختی پیدا 
کرده و به ۷.۴ میلیارد تن برسد.

 ۲۰۲5 س��ال  ت��ا  س��اداموری،  گفت��ه  ب��ه 
تجدیدپذیرها احتمالا از زغال س��نگ به عنوان 
بزرگ ترین منبع جهانی برق جلو خواهند زد و 
گاز طبیعی جای زغال سنگ را به عنوان دومین 
منب��ع اصلی بزرگ انرژی پ��س از نفت خواهد 

گرفت.
ام��ا از آنج��ا که انتظ��ار م��ی رود تقاضا برای 

زغال س��نگ در اقتصادهای بزرگ آسیایی ثابت 
ماند یا حتی رش��د کند، هیچ نشانه ای از اینکه 
مصرف زغال س��نگ به س��رعت ضعیف خواهد 
ش��د وجود ندارد و بازارهای آسیایی ۷5 درصد 
از تقاضای جهانی برای زغال س��نگ را تشکیل 

می دهند.
زغال س��نگ عامل کلیدی انتشار دی اکسید 
کربن اس��ت و دولت های سراسر جهان متعهد 
ش��ده اند در چند دهه آینده از نظر انتشار کربن 

به سطح خنثی برس��ند از جمله چین که برای 
رس��یدن به س��طح کربن خنثی پیش از س��ال 

۲۰۶۰ هدف گذاری کرده است.
بر اس��اس گزارش رویترز، آژان��س بین المللی 
انرژی اعلام کرد پس از اینکه دولت چین برنامه 
اقتصادی 5 ساله بعدی خود )۲۰۲5-۲۰۲۱( را 
در مارس منتشر کرد، پیش بینی خود از تقاضا 
ب��رای زغال س��نگ در س��ال ۲۰۲5 را بازبینی 

خواهد کرد.

صنعت فولاد ایتالیا به دنبال 
ساخت نیروگاه هیدروژنی

صنعت فولاد ایتالیا برای تحقق هدف فولاد سبز 
در پی ساخت یک ش��رکت آهن هیدروژنی است. 
به گزارش ایراس��ین، ش��رکت تن��ووا، از مهم ترین 
شرکت های فنی و عمرانی در ایتالیا، اعلام کرد که 
با مش��ارکت شرکت فولاد »سالزگیتار« آلمان یک 
 )DRI )Direct Reduced iron شرکت تولید
در ایتالیا می سازد. این شرکت فقط با هیدروژن و 
گاز طبیعی کار خواهد کرد و در صورت راه اندازی 
آن حجم قاب��ل توجهی از تولید گاز دی اکس��ید 
کربن در ایتالیا کاس��ته می شود. پروژه فولاد سبز 
مدتی است که از سوی کش��ورهای مخلف دنبال 
می ش��ود و ه��دف از آن کاه��ش تولی��د گازهای 
گلخان��ه ای در فرآین��د تولید آهن و فولاد اس��ت. 
برای رسیدن به این هدف اس��تفاده از انرژی های 
تجدیدپذی��ر همچون انرژی باد و خورش��ید نقش 

مهمی دارند.

 پیش بینی وضعیت 
فولاد چین

موسس��ه تحقی��ق و برنامه ری��زی فل��زی چین 
پیش بینی خود درب��اره وضعیت صنعت فولاد این 
کش��ور برای س��ال ۲۰۲۱ را اعلام کرد. به گزارش 
ایراسین، موسسه تحقیق و برنامه ریزی فلزی چین 
پیش بینی خود درب��اره وضعیت صنعت فولاد این 
کش��ور برای سال ۲۰۲۱ را اعلام کرد که بر اساس 
آن، میزان تقاضا در این س��ال برای فولاد در چین 
۹۹۱ میلیون تن خواهد بود که یک درصد بیش��تر 
از امس��ال خواهد بود. این موسسه همچنین اعلام 
کرد که در پایان امس��ال می��لادی میزان مصرف 
فولاد در چین ۹۸۱ میلیون تن خواهد بود که ۹.۶ 

درصد بیشتر از سال گذشته است. 

اخبار
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فرماندار اردس��تان گفت: با توجه به حجم معادن شهرس��تان 
آینده اقتصادی اردستان را بخش معدن رقم خواهد زد.

به گزارش ایس��نا، حمیدرضا تاملی در ش��ورای سرمایه گذاری 
و رف��ع موان��ع تولید شهرس��تان اظه��ار کرد: با توج��ه به حجم 
معادنی که در شهرس��تان وجود دارد آینده اقتصادی اردستان را 
بخش معدن رقم خواهد زد، ولی اکنون این حوزه تا رس��یدن به 

شکوفایی و بلوغ خود فاصله خیلی زیادی دارد.
وی با بیان اینکه معدن مانند بقیه بخش های اقتصادی عرصه 
جولان کس��ب و کارهای بزرگ اس��ت، افزود: حضور شرکت های 
بزرگ معدنی در شهرستان اردستان در یک دهه گذشته پررنگ 
تر شده که نویدبخش روزهای طلایی در بخش معدن خواهد بود.

فرمان��دار اردس��تان با بیان اینکه متاس��فانه ب��ا توجه به نحوه 
فعالیت��ی که بهره برداران در گذش��ته داش��تند ام��روزه معدن، 

بخ��ش خوش نام��ی از منظر نگاه اجتماعی در کش��ور نیس��ت، 
تصری��ح کرد: باید مس��ئولان و خود مع��دن داران تلاش کنند تا 
این نگرش در جامعه اصلاح ش��ود. تاملی با بیان اینکه پیگیری 
مس��ائل و مش��کلات معادن و حل نیازها جز امور مهمی است که 

هم��واره در چارچوب مقررات انج��ام گرفته و امیدواریم همه به 
نقش و رس��الت خود در شهرستان عمل کنند، خاطرنشان کرد: 
شهرس��تان اردستان در زمینه معادن در استان از جایگاه مهمی 
به دلیل ظرفیت و ذخایر برخوردار اس��ت و رس��یدگی به مسائل 

آنها همواره پیگیری می شود.
وی با اش��اره به فعالیت ۴۹ معدن در شهرس��تان اردستان که 
زمینه اش��تغال مس��تقیم ۴۵۰ نفر را فراهم کرده است، تصریح 
ک��رد: اش��تغالزایی مهم ترین نتیجه توجه به معادن شهرس��تان 
اس��ت که می تواند ده ها نفر را به صورت مستقیم یا غیرمستقیم 
مش��غول ب��ه کار کند. اگر قرار اس��ت در اردس��تان ب��ه نقطه ای 
برس��یم که بخش معدن عامل اول توس��عه شهرستان شود باید 
زیرس��اخت های ضروری برای فعالیت جدی و مناسب معادن در 

شهرستان ایجاد شود.

رئی��س اداره صنع��ت، معدن و تجارت شهرس��تان نیز در این 
جلس��ه مهم ترین مش��کل مع��ادن اردس��تان را مزاحمت اهالی 
روس��تاها برای جلوگیری از فعالیت و نب��ود امکانات فرآوری در 
شهرس��تان اعلام کرد و گفت: معادن اردس��تان از ابتدای امسال 
تاکنون بیش از ۳ میلیون و ۶۰۰ لیتر سوخت مصرف کردند ولی 
همچنان مش��کل اصلی معادن اردستان کمبود سوخت گازوئیل 
اس��ت. همچنین کمبود آب برای بهره برداری بهتر و تس��هیلات 
از دیگر مش��کلات معدن داران اس��ت. محمدرضا باقری با بیان 
اینکه تاکنون ۱۰۱ پروانه بهره برداری معدن در شهرستان صادر 
ش��ده اس��ت، گفت: درحال حاضر ۱۸ پروانه اکتشاف برای معدن 
داران شهرس��تان صادر شده است. مهم ترین فعالیت های معدنی 
که در اردس��تان انجام می ش��ود در زمینه های اس��تخراج سرب، 
روی، باریت، مس، استخراج سنگ های تراورتن و گرانیت است.

معاون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت آذربایجان غربی گفت: ۲۳ هزار و ۸۶۵ نفر در معادن 
و صنایع معدنی این اس��تان به طور مس��تقیم اشتغال دارند 
که بی��ش از ۷۸ درصد آنان در بخش ف��رآوری اقلام معدنی 

فعالیت می کنند.
پریس��ا عابدپور در گفت وگ��و با ایرنا اف��زود: درحال حاضر 
۴۹۴ مع��دن دارای پروان��ه بهره ب��رداری معتبر ب��ا ظرفیت 
اس��تخراج بی��ش از ۱۶ میلیون تن در س��ال و ذخیره قطعی 
یک هزار و ۲۲۲ میلی��ون تن در آذربایجان غربی وجود دارد 
 که زمینه اش��تغال مستقیم را برای ۵ هزار و ۲۰۷ نفر فراهم 

کرده است.

وی اضافه ک��رد: درحال حاضر ۱۸۷ محدوده معدنی دارای 
پروانه اکتشاف و ۵۲ معدن دارای گواهی کشف وجود دارد که 
با به بهره برداری رسیدن این معادن و محدوده ها، هم ظرفیت 
اس��تخراجی مواد معدنی و هم اش��تغالزایی در حوزه معادن 

استان افزایش خواهد یافت.
مع��اون ام��ور مع��ادن و صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت آذربایج��ان غربی گفت: در زمینه جلوگیری 
از خام فروش��ی م��واد معدنی اس��تان و ایج��اد ارزش افزوده 
 م��واد معدنی، ۶۶۵ واحد فرآوری مواد معدنی نیز در اس��تان 

فعالیت می کند.
عابدپ��ور افزود: برای راه اندازی این واحدها ۱۳ هزار و ۸۶۹ 

میلیارد ریال سرمایه گذاری انجام و برای ۱۸ هزار و ۶۵۸ نفر 
زمینه اشتغال مستقیم فراهم شده است.

وی با اش��اره ب��ه ظرفیت بالای آذربایج��ان غربی در حوزه 
م��واد معدن��ی به وی��ژه س��نگ های تزیینی اظهار ک��رد: این 
اس��تان از نظ��ر تن��وع این م��واد ازجمله س��نگ تزیینی در 
رتبه های برتر کش��وری ق��رار دارد که برای اس��تفاده از این 
فرص��ت، برنامه ه��ای زی��ادی در ح��ال اج��را ب��وده و ایجاد 
 واحدهای فرآوری بیش��تری در داخل استان مد نظر سازمان

است.
آذربایج��ان غرب��ی از نظ��ر صنعت��ی یکی از اس��تان های 
کم برخوردار کش��ور به شمار می رود اما با اجرای قانون خروج 
از رکود، اقدامات خوبی در زمینه بازگشت واحدهای تولیدی 

و صنعتی این استان به مدار تولید آغاز شد.

نماین��ده مردم دامغان در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: 
مجوز ایجاد ش��هرک صنعتی معدنی جنوب دامغان از س��وی 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران صادر شد.
عل��ی اکبر علیزاده برم��ی در گفت وگو با ایرن��ا، بیان کرد: 
ش��هرک صنعتی معدنی جنوب دامغان در زمینی به مساحت 
۶۰۰ هکتار ایجاد می ش��ود که در گام اول، ۵۰ هکتار از این 

فضا برای واحدهای صنعتی آماده سازی می شود.
وی اظه��ار کرد: هدف از ایجاد این ش��هرک، جلوگیری از 
خام فروشی و تلاش برای انسجام واحدهای صنعتی و معدنی 

به منظور فرآوری محصولات استخراجی است.

علی��زاده برم��ی تصریح ک��رد: درحال حاض��ر مراحل اولیه 
واگذاری زمین از امور اراضی انجام و این ش��هرک در منطقه 

معلمان واقع در جنوب شهر دامغان، جانمایی شده است.
وی عل��ت ایجاد این ش��هرک در مناط��ق جنوبی را وجود 
مع��ادن غنی در این منطقه دانس��ت و افزود: ش��هرک ناحیه 
صنعتی معدنی در جنوب دامغان، مسئولیت خدمات دهی به 

معادن، تامین آب، برق و گاز را برعهده دارد.
نماین��ده مردم دامغان در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: 
چش��م انداز بلندمدت برای شهرستان، ایجاد کارخانه هایی به 
منظور فرآوری از محصولات معدنی اس��ت ک��ه با ایجاد این 

ش��هرک، نخس��تین گام در این زمینه برداش��ته شد. دامغان 
یکی از شهرس��تان معدنی کش��ور اس��ت که از معادن غنی 
بس��یاری برخوردار اس��ت. در این شهرس��تان از ۱۴۱ معدن 
 دارای پروان��ه بهره ب��رداری، ۲۵ نوع ماده معدنی اس��تخراج 

می شود. 
طی ۲ س��ال اخیر، ۱۴ معدن و واحد فرآوری مواد معدنی 

جدید در این شهرستان مجوز فعالیت گرفت. 
درحال حاض��ر یکه��زار و ۹۸۷ نفر به صورت مس��تقیم در 
معادن شهرس��تان مشغول به کار هس��تند و باریت، اکسید، 
خاک صنعتی، زغال س��نگ، مس، روی، س��رب، س��نگ آهن 

و س��نگ گچ از مهم ترین محصولات و تولی��دات معادن این 
شهرستان محسوب می شود. ۴۰ درصد گچ، ۶۰ درصد نمک، 
۹۵ درصد سلس��تین، ۹۵ درصد زئولیت، ۱۵ درصد سولفات 
سدیم، ۱۵ درصد زغال سنگ و ۲۰ درصد کرومیت کشور در 
اس��تان سمنان وجود دارد و سالانه نزدیک به ۱۶ میلیون تن 

مواد معدنی در استان استخراج می شود.
بی��ش از ۴۲ ن��وع ماده معدنی از معادن اس��تان س��منان 
اس��تخراج می شود. این استان از لحاظ استخراج مواد معدنی 
رتبه شش��م و در ش��اخص تعداد معادن رتبه پنجم کشور را 

دارد.

آیندهاقتصادیاردستانرابخشمعدنرقممیزند

بیشاز۲۳هزارنفردرمعادنآذربایجانغربیاشتغالدارند

شهرکصنعتیمعدنیدرجنوبدامغانایجادمیشود

فرار مسئولان منابع طبیعی از احیای معادن زنجان

رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت خراس��ان جنوبی 
گفت: خراس��ان جنوبی دارای ظرفی��ت و فرصت کار در حوزه 
سنگ های قیمتی است که در این زمینه از سرمایه گذاران این 

حوزه حمایت می کنیم.
به گزارش ایس��نا، عباس جرجانی در دیدار با سرمایه گذاران 
ح��وزه س��نگ های قیمتی و نیم��ه قیمتی با اش��اره به وجود 
ظرفیت ه��ا، اس��تعدادها و فرصت های س��رمایه گذاری معدنی 
در هر یک از شهرس��تان های خراسان جنوبی گفت: شهرستان 
نهبندان معادن خوبی از سنگ های تزئینی به ویژه گرانیت را با 
رنگ و طرح های متنوع در خود جا داده و در این بخش شاخص 

اس��ت. وی، آندالوزیت را یکی از ظرفیت های دیگر شهرس��تان 
نهبن��دان عن��وان و اظهار ک��رد: آندالوزیت در این شهرس��تان 
حتی نسبت به آندالوزیت افریقا دارای برتری است و نیاز به کار 
اکتشافی بیشتر دارد. جرجانی ادامه داد: شهرستان سربیشه با 
دارا بودن بیش��ترین معادن منیزیت اس��تان و با ذخیره و عیار 
بالا، قطب منیزیت کش��ور اس��ت که در زمینه تکمیل زنجیره 
تولید و ایجاد ارزش افزوده، فرآوری آن نیز در کارخانه منیزیم 
سربیشه انجام می شود. وی تصریح کرد: معادنی درباره گرانیت 
س��بز کاهویی در منطقه درح شهرس��تان سربیشه نیز در حال 
فعالیت هستند که این نوع از گرانیت بسیار زیبا، مشتری پسند 

و منحصر به فرد اس��ت. جرجانی با اش��اره به ظرفیت شهرستان 
س��رایان در ماده معدنی بنتونیت و کاربردهای فراوان آن، بیان 
کرد: با توجه به ذخایر بس��یار خوب بنتونیت در این شهرستان 
و ش��کل گیری واحدهای فرآوری مرتبط، می توان از سرایان به 

عنوان قطب بنتونیت کشور یاد کرد. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی اظهار 
کرد: شهرستان طبس نیز با دارا بودن بیش از ۷۶ درصد ذخایر 
زغال س��نگ کش��ور به عنوان قطب زغال سنگ کشور شناخته 
ش��ده است که واحدهای فرآوری این ماده معدنی نیز به خوبی 
در طبس ش��کل گرفته اند، البته ظرفیت های خوب دیگری نیز 

در برخی از مواد معدنی مانند فلورین در این شهرس��تان وجود 
دارد. جرجان��ی با اش��اره به اینکه ذخای��ر معدنی خوبی نیز در 
حوزه سرب و روی در شهرستان بشرویه شناسایی شده که در 
این شهرستان در حال شکل گیری است، یادآورشد: شهرستان 
خوسف را هم در ماده معدنی طلا دارای مزیت و ظرفیت خوبی 
دانست که این شهرستان را نسبت به سایر شهرستان ها متمایز 

می کند.
در ای��ن دی��دار همچنی��ن گزارش��ی جام��ع از ظرفیت ها و 
فرصت ه��ای س��رمایه گذاری حوزه س��نگ های قیمتی و نیمه 

قیمتی استان ارائه شد.

فرش قرمز برای سرمایه گذاران حوزه سنگ های قیمتی 

گروه معدن

اهمیت ندادن به بحث احیای معادن و هزینه 
نکردن سهمی که معدن کار برای احیا به منابع 
طبیعی واریز می کند، آینده محیط زیست را به 
خطر می اندارد. سوال این است پس ۱۲ درصد 
از حقوق دولتی به منابع طبیعی در کجا هزینه 

می شود؟
به گزارش تس��نیم، ام��روزه اهمیت فعالیت 
معادن، تاثیر گسترده آن در اقتصاد و همچنین 
معطوف ش��دن نظر کش��ورهای توسعه یافته و 
در حال توس��عه به انج��ام فعالیت های معدنی 
بر کس��ی پوشیده نیس��ت و در کنار این موارد 
بارها و بارها درباره آثار مخرب زیست محیطی 
برداش��ت و اس��تخراج از معادن و نقش حیاتی 
احی��ا و بازگردان��ی صحب��ت به می��ان آمده و 
فعالیت ه��ای گس��ترده ای در ای��ن زمین��ه در 
حوزه های تحقیقاتی و آزمایشگاهی انجام شده 

است.
با ای��ن حال در کن��ار اینکه هم��ه فعالان و 
مس��ئولان این ح��وزه با اهمی��ت پرداختن به 
بحث احیا آشنا هس��تند و از حقوق دولتی که 
معدن کاران پرداخت می کنند سهمی برای احیا 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت، تا به ام��روز آنقدر 
فعالیت در زمینه احیای تخریب ها ضعیف بوده 
که می توان ادعا ک��رد اقدامات تا به این لحظه 
صرفا شعار بوده و تا عمل فاصله بسیاری مانده 

است.
با توجه به فعالیت های گس��ترده معدنی که 
در اس��تان زنجان به واس��طه وجود خاک غنی 
و سرش��ار از عناصر متفاوت فلزی و غیر فلزی 
ش��کل گرفته است، اگر مدت زیادی به موضوع 
احیا اهمیت داده نش��ود، مش��خص نیست چه 
سرنوشتی در انتظار محیط زیست استان خواهد 
ب��ود. بر این اس��اس باید در کن��ار بهره بری از 

معادن و درآمد حاصل از آنها در اس��تان از احیا 
غافل نش��ویم و وقت آن رسیده است که بعد از 
س��ال ها تخریب و نابودی محیط زیست، برای 

بازگردانی هم تلاشی شود.
هرچند تس��نیم در گزارش��ی مفصل به این 
موضوع پرداخته بود و مس��ئولان منابع طبیعی 
اس��تان از هزینه کرد تمام حقوق دولتی واریز 
ش��ده به این س��ازمان اطلاع داده بودند اما بر 
اس��اس اظه��ارات مس��ئولان محیط زیس��ت و 
س��ازمان نظام مهندس��ی معادن ای��ن موضوع 
صحت ندارد و در عمل مشخص نیست که گره 
کار در مح��ل واریز مبلغ مورد نیاز برای احیا از 
حقوق دولتی اس��ت و یا آن مبلغ در بحث احیا 

هزینه نمی شود.
در این خصوص سوالی که مطرح می شود این 

اس��ت که آیا »حال محیط زیست استان زنجان 
بعد از فعالیت گسترده معدنی در منطقه خوب 
اس��ت؟« آیا تا به حال ب��رای احیای تخریب ها 
قدمی در استان زنجان برداشته شده است؟ آیا 
منابع طبیعی به درس��تی به وظیفه خود عمل 

کرده و حقوق دولتی واریز شده است؟
رضا کش��اورز، رئیس سازمان نظام مهندسی 
معادن ایران در گفت وگو با تس��نیم اظهار کرد: 
علی رغ��م اینکه این پول به منابع طبیعی واریز 
شده اس��ت ولی هیچ گونه حرکت مثبتی را در 
راس��تای احیای محیط زیس��ت از سوی منابع 

طبیعی مشاهده نکرده ایم.
وی تصریح کرد: دارندگان پروانه بهره برداری 
که موظف هس��تند ۱۲ درصد حق��وق دولتی 
را به منابع طبیعی و جنگل ها و مراتع اس��تان 

پرداخ��ت کنند، و با اینکه این پول به حس��اب 
منابع طبیعی واریز ش��ده ولی متاسفانه منابع 
طبیعی آن پول را برای کارکنانشان هزینه کرده 

است.
رئیس سازمان نظام مهندسی معادن ایران در 
خص��وص معادنی که تا به ام��روز هیچ اقدامی 
ب��رای احی��ای آنها انجام نش��ده اس��ت، افزود: 
هیچ برنام��ه ای برای این معادن نداریم و منابع 
طبیعی با وجود اینکه مبلغی برای این موضوع 
دریافت کرده است اما هزینه ای در راستای احیا 

انجام نداده است. 
ب��ا این حال چی��زی که تا به ح��ال رخ داده 
است به این شکل بوده که منابع طبیعی اعلام 
 ک��رده پول مورد نظ��ر به آنها پرداخت نش��ده 

است.

در آن س��وی میدان علی اسدی، معاون فنی 
اداره کل حفاظت از محیط زیست استان زنجان 
در گفت وگو با تس��نیم اظهارکرد: بحث احیای 
معادن مس��ئله بسیار مهمی اس��ت و بر اساس 
قانون اصلاح معادن باید بخشی از درآمد حاصل 
از معادن به منابع طبیعی پرداخت شود ولی تا 
ب��ه این لحظه ما عملا معدنی را رصد نکرده ایم 

که این قانون در آن رعایت شده باشد.
وی ب��ا بی��ا اینکه اگ��ر احیایی انجام ش��ده 
باش��د بس��یار ناچیز بوده اس��ت، گف��ت: اداره 
محیط زیست وظیفه ای در این زمینه ندارد ولی 
بر اس��اس ش��واهد در این زمینه بسیار ضعیف 

عمل شده است.
همین طور مصطفی طاه��ری، نماینده مردم 
زنجان و طارم در مجلس در گفت وگو با تسنیم 
ضمن تایید پرداخت ۱۲ درصد از حقوق دولتی 
به حس��اب منابع طبیعی اظهار کرد: ۱۲ درصد 
از حقوق دولتی برای احیای معادن به حس��اب 

منابع طبیعی واریز می شود.
با تمام آنچه گفته ش��د با توج��ه به فعالیت 
گس��ترده معادن و اهمیت تداوم آنها، کم رنگ 
بودن نقش احیا و بازس��ازی و همین طور مهم 
نبودن محیط زیس��ت ضرب��ه جبران ناپذیری را 
در آین��ده به فعالیت صنای��ع وارد خواهد کرد. 
شاید آینده نگر نبودن مسئولان و سپری کردن 
دوره مسئولیتش��ان با کارنامه مثبت تا به حال 
در س��کوت ادامه داشته اما اثرات مخرب و سر 
ب��از کردن ضخم های عمیقی ک��ه از این حفره 
ب��ر بدن��ه س��لامت محیط زیس��ت و در نهایت 
اقتصاد وارد می شود در حال آشکار شدن است. 
همانطوری که از مطالب فوق برداشت می شود 
این اس��ت ک��ه ۱۲ درصد از حق��وق دولتی به 
منابع طبیعی اختصاص یافته اس��ت ولی سوال 
این اس��ت که منابع طبیعی این پول را در کجا 

هزینه کرده است؟

آخرین معدن گچ و خاک 
 شرق اصفهان 
تعطیل می شود

معاون حفاظ��ت و امور اراض��ی اداره  کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اصفهان گفت: آخرین معدن 
گچ و خاک ش��رق اس��تان با هدف کاهش انتشار 
ریزگرده��ا و گرد و غب��ار از ابتدای س��ال ۱۴۰۰ 

تعطیل می شود.
داریوش س��عیدی در گفت وگو با ایرنا افزود: در 
سال های اخیر ۵ معدن گچ خاک در شرق اصفهان 
تعطیل ش��د و صدور پروانه کار و استمرار فعالیت 
آنها مورد موافقت و تمدید قرار نگرفت و بر همین 
اساس برنامه ریزی برای تعطیلی آخرین معدن در 

دستور کار قرار گرفته است.
وی با اش��اره به اهمیت کاهش آلایندگی هوا و 
ریزگرده��ا ادامه داد: کنترل کانون های گرد و غبار 
اصفهان به ویژه در شرق این خطه نیازمند همکاری 

و هماهنگی بین دستگاه های مختلف است.
معاون حفاظ��ت و امور اراض��ی اداره کل منابع 
طبیع��ی و آبخی��زداری اصفه��ان با بی��ان اینکه 
۸۴۰معدن در این استان وجود دارد، تصریح کرد: 
تمامی این تعداد فعال نیس��تند و ش��ماری از آنها 

متروکه شده اند.
س��عیدی درباره لزوم احی��ای منابع طبیعی که 
برای کاربری معادن مورد استفاده قرار می گیرند و 
همچنین افزایش فضای سبز در این مناطق اضافه 
کرد: در شرق اصفهان بالغ بر ۹ هزار هکتار جنگل 
دس��ت کاشت ایجاد شد که نقش بسزایی در مهار 

ریزگردها و کنترل انتشار گرد و غبار دارد.
وی ب��ا تاکید بر اینکه فعالیت معادن در ش��عاع 
۵۰کیلومت��ری اصفهان ممنوع اس��ت، اظهار کرد: 
توجه به این فاصله امری حیاتی در سلامت مردم و 
جلوگیری از تخریب محیط زیست بر اثر آلاینده ها 

و انتشار گرد و غبار خواهد داشت.
مع��اون حفاظ��ت و امور اراض��ی اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اصفهان خاطرنش��ان کرد: بر 
اساس تفاهمنامه با سازمان صنعت معدن تجارت 
هرگونه آغاز فعالیت و صدور پروانه کار برای معادن 
مستلزم استعلام از اداره کل منابع طبیعی است و 
در غیر این ص��ورت بهره برداری از معدن به منزله 

تخریب عرصه های طبیعی و غیرقانونی است.
۱۶ کان��ون بحرانی فرس��ایش خاک در اس��تان 
اصفهان به مس��احت بالغ بر یک میلیون و ۹۲ هزار 

هکتار وجود دارد.
بیابان زایی در اس��تان به ویژه در شرق اصفهان، 
س��الانه علاوه بر به خطر انداختن سلامت مردم و 
تخریب محیط زیست، به امکانات زیربنایی و منابع 
طبیعی این اس��تان خس��ارت وارد می کند. عمده 
خس��ارت ها به پایگاه های نظام��ی اطراف همچون 
پای��گاه هوایی هش��تم ش��کاری، فرودگاه ش��هید 
بهش��تی اصفه��ان، اراضی کش��اورزی، محورهای 
مواصلات��ی و ش��هرک های صنعت��ی، راه آه��ن و 
شهرهای پیرامون وارد می شود. نگاهی به وضعیت 
اس��تان اصفهان از حیث عرصه های طبیعی حاکی 
است که این خطه به مرکزیت شهرستان اصفهان 
با ۲۴ شهرستان، مس��احتی معادل ۱۰.۷ میلیون 
هکتار دارد که بیش از ۹۰ درصد از این مساحت را 
معادل ۹.۸ میلیون هکتار عرصه های منابع طبیعی 
و مل��ی و از این می��زان حدود ۴۰۳ ه��زار هکتار 
جن��گل معادل )۴درصد(، ۶ میلی��ون هکتار مرتع 
مع��ادل )۶۴ درصد( و س��ه میلی��ون هکتار بیابان 
معادل )۳۲ درصد( در بر گرفته است. جنگل های 
اس��تان اصفه��ان بطور عم��ده در ۲ شهرس��تان 
فریدونشهر با ۴۰ هزار هکتار و سمیرم با ۲۵ هزار 
هکتار پراکنده است و سرانه جنگل در کمتر از ۰.۱ 
هکتار است اما با وجود سطح به نسبت کم از تنوع 
گون��ه ای خوبی )۳۵ گونه درخت��ی ودرختچه ای( 
برخوردار اس��ت. این اس��تان از نظر تقسیم بندی 
نواحی رویشی در ۲ ناحیه رویشی زاگرسی و ایران 
تورانی قرار گرفته که ناحیه رویشی زاگرسی غرب 
و جنوب اس��تان را شامل می ش��ود و بقیه مناطق 
استان جزو ناحیه رویشی ایرانی تورانی است. این 
اس��تان واقع در مرکز کشور دارای اقلیم خشک و 
نیمه خشک است و از این پهنه ۳.۲ میلیون هکتار 
معادل ۳۲ درصد اس��تان را اراضی بیابانی و شنزار 
تشکیل داده است که به طور عمده در بخش های 

شمالی و شرقی آن پراکنده است.
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سایه سنگین رکود بر بازار آلومینیوم
مرضیه احقاقی

خبرنگار

نرخ فروش شمش آلومینیوم در ماه های اخیر خبرساز شده است. رشد 
قیم��ت پایه ای��ن محصول در معاملات ب��ورس کالا زمینه افزایش هزینه 

تمام شده آن را در بازار داخلی فراهم کرده است.
 ب��ه اعتقاد فع��الان صنایع پایین دس��تی، نرخ فروش ش��مش در بازار 
داخل��ی به قدری در مقایس��ه با قیمت صادرات��ی آن بالاتر رفته که دیگر 
امکان صادرات محصولات آلومینیومی کش��ور وجود ن��دارد. درواقع این 
تولیدکنن��دگان از گردون��ه رقابت خارج ش��ده  اند و در همین حال، رکود 

سنگینی بر بازار داخلی این فلز سایه افکنده است.
 بر همین اساس، سندیکای صنایع آلومینیوم با بررسی وضعیت عرضه 

و تقاضا پیشنهادهایی را ارائه کرده است.
 امید می رود تصویب و اجرایی ش��دن پیش��نهادات یادشده به تکمیل 
 زنجی��ره ارزش آلومینی��وم، تولی��د محص��ولات نهایی و بهب��ود صادرات 

منجر شود.

ش��رکت فولاد اکسین خوزس��تان در سال جهش تولید و 
در جه��ت انجام تعه��دات فروش خود و تولی��د پایدار برای 
نخس��تین بار موفق به ثب��ت رکورد انب��ارش ۲۰۴ هزار تن 
اس��لب در انبارهای مواد اولیه خود ش��د که در مقایس��ه با 
موج��ودی پایان دوره آذر ماه س��ال ۱۳۹۸ که ۵۵ هزار تن 
بوده ۳۷۰ درصد افزایش یافته اس��ت و این میزان موجودی 
 اس��لب جهت تولید ۳ ماه بدون هیچ گون��ه ورود مواد اولیه 

کافی است.
به گزارش روابط عمومی فولاد اکس��ین خوزس��تان، امین 
ویس��ی نژاد، مدیر سفارش��ات و انبارهای شرکت در این باره 

گفت: با توجه به اینکه چرخه گردش ش��رکت های تولیدی 
در گرو تامین مواد اولیه اس��ت، خوش��بختانه این ش��رکت 
ب��ا ثبت رک��ورد انب��ارش مواد اولی��ه به می��زان ۲۰۴ هزار 
تن اس��لب تنها در ۹ ماهه امس��ال موفق ش��د پش��تیبانی 
لازم از خ��ط تولید جه��ت تولید انواع محص��ولات را ایجاد 
کند و امید م��ی رود با تدابیر مدیرعام��ل و مدیران محترم 
ش��رکت تا پایان امس��ال برنامه تولید شرکت فولاد اکسین 
مطاب��ق ب��ا برنامه اس��تراتژی با تنوع در س��بد تولیدات که 
 عم��ده آن ورق ه��ای با ارزش اف��زوده بالا اس��ت نیز محقق 

شود.

وی افزود: میزان متوسط موجودی اسلب در انبارهای این 
ش��رکت در امس��ال ۱۲۶ هزار تن بوده، این میزان در سال 
گذش��ته ۴۲ هزار تن و در سال ۹۷ حدود ۱۳ هزار تن بوده 

است.
مدیر سفارش��ات و انبارهای شرکت در ادامه تشریح کرد: 
ش��رکت فولاد اکسین خوزستان در ۱۵ فروردین ماه امسال 
ب��ا ثبت رکورد روزانه ورود مواد اولیه به میزان ۷،۳۰۰ تن و 
همچنین ثبت رکورد ورودی ماهانه به میزان ۱۱۳ هزار تن 
در اردیبهشت ماه در زمینه پیاده سازی اهداف استراتژیک و 
پایداری خط تولید اقدام به بکارگیری یک دستگاه لیفتراک 

مگنتی و انبارش اسلب در زمینی به مساحت ۲ هکتار نموده 
و درحال حاضر فولاد اکس��ین دارای ۳ انبار جهت چیدمان 
و انبارش مواد اولیه اس��ت ک��ه از ظرفیت بالایی در انبارش 

اسلب برخوردار است.
این مدی��ر فولادی در خاتمه بیان کرد: امید برآن اس��ت 
ت��ا با اس��تمرار تامین م��واد اولیه، مش��کل م��واد اولیه در 
ش��رکت فولاد اکسین خوزستان که در سال های قبل باعث 
مش��کلات عدیده ای ش��ده مرتفع ش��ود و بتوان بر اس��اس 
 می��زان موج��ودی مواد اولی��ه بهترین س��بد محصولات را 

تولید کرد.

رشد ۳۷۰ درصدی موجودی مواد اولیه در فولاد اکسین

 ثبت رکورد تولید ماهانه 
در صبا فولاد خلیج فارس

س��عید بزرگی، مدیرعامل ش��رکت صبا فولاد 
خلیج ف��ارس در پیامی موفقیت »رک��ورد تولید 
ماهانه« و »بالاترین زمان بهره برداری پیوس��ته« 
را به پرس��نل این شرکت و مدیران و سهامداران 

صندوق بازنشستگی کشوری تبریک گفت.
به گزارش فارس ، در عصر روز یکشنبه ۳۰ آذر 
و با پایان آخرین شیفت کاری ماه آذر در کارخانه 
شرکت صبا فولاد خلیج فارس، رکورد جدیدی در 

تولید ماهانه در این شرکت به ثبت رسید.
س��عید بزرگی، مدیرعامل ش��رکت صبا فولاد 
خلیج ف��ارس به همین منظ��ور پیامی را خطاب 
به پرس��نل این ش��رکت صادر کرد که در ادامه 

مشروح این پیام آمده است.
بسمه تعالی

همزم��ان با ای��ام فرخنده و پ��ر برکت ولادت 
با س��عادت حضرت زین��ب )س( و با همت کلیه 
پرس��نل و همکاران عزیز در ش��رکت صبا فولاد 
خلیج فارس با افتخار اع��لام می دارم که »رکورد 
تولی��د ماهان��ه« و »بالاترین زم��ان بهره برداری 

پیوسته« در شرکت به ثبت رسید.
این دس��تاورد مهم را به همکاران ارجمندم در 
ش��رکت صبا فولاد خلیج فارس و نیز سهامداران 
گرام��ی ای��ن مجموع��ه ک��ه همانا قش��ر معزز 
بازنشس��تگان کش��وری هس��تند تبریک عرض 

می کنم.
این رخداد بی شک با تلاش شبانه روزی، غیرت 
و از خودگذش��تگی یکایک همکاران بزرگوارم در 
س��ال جه��ش تولی��د و آن هم در ش��رایطی که 
دشمنان قس��م خورده این س��رزمین از هرگونه 
فشار ناجوانمردانه اقتصادی و تحریم و کارشکنی 

فروگذار نکرده اند، به ثبت رسید.
ضمن تقدیر مجدد از زحمات ش��ما عزیزان، از 
درگاه ایزد منان تندرس��تی و سربلندی تان را در 

همه شئون  کاری و زندگی مسالت دارم.

 تجلیل مدیرعامل 
فولاد خراسان از پرستاران 

شاغل در شرکت
مدیرعامل مجتم��ع فولاد خراس��ان با حضور 
در می��ان کارکن��ان واح��د اورژانس ش��رکت به 
مناس��بت روز ولادت حض��رت زین��ب و گرامی 
داش��ت مقام پرس��تار، ب��ا اهدای ش��اخه ای گل 
 از زحم��ات پرس��تاران و کادر درم��ان این واحد

قدردانی کرد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی فولاد خراس��ان، 
آیی��ن تجلی��ل از کادر درمانی ش��اغل در واحد 
اورژان��س ف��ولاد خراس��ان، با حض��ور جمعی از 
مدیران ارشد ش��رکت برگزار شد و مدیرعامل با 
قدردان��ی از زحمات و تلاش ه��ای این همکاران 
ب��ه وی��ژه، اقدام��ات ص��ورت گرفت��ه در زمینه 
مه��ار اپیدم��ی کرونا در امس��ال، این تلاش های 
ارزن��ده را عام��ل توفیق مجتمع فولاد خراس��ان 
 به عن��وان یکی از مجموعه ه��ای بزرگ صنعتی 

دانست.
کس��ری غف��وری در این مراس��م، ک��ه امروز 
دوش��نبه اول دی ۱۳۹۹ ب��ا حض��ور مدی��ران 
حراس��ت، روابط عموم��ی، دفتر ح��وزه مدیریت، 
»ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست )HSE(« در 
محل اورژانس ش��رکت برگزار ش��د، اظهار کرد: 
مجتمع فولاد خراس��ان از ابتدای شیوع بیماری 
کووی��د-۱۹ ه��م در داخ��ل مجموع��ه و هم در 
راس��تای کم��ک به جامع��ه پیرامون��ی خود در 
شهرستان های نیشابور، فیروزه و زبرخان کوشیده 
اس��ت یاور و مددکار کادر پرتلاش درمان باش��د 
و زحمات همکاران پرس��تار ما در داخل س��ایت 
 فولاد خراس��ان نیز ارزنده و موثر بوده و فراموش 

نخواهد شد. 
مدیرعامل فولاد خراس��ان افزود: زحمات کادر 
درمان به ویژه پرس��تاران قابل جب��ران نخواهد 
ب��ود و هم��ه می دانیم که ایش��ان و خانواده های 
ش��ان در ش��رایط کنونی چه روزهای س��خت و 
طاقت فرس��ایی را برای خدمت به مردم س��پری 
می کنن��د و ای��ن مناس��بت مغتن��م اس��ت که 
 قدرشناسی خود را نسبت به این تلاش ها یادآور

شویم.

اخبار

گران فروشی ممنوع

اصلاح قیمت  ضروری است

هوشنگ گودرزی، رئیس س��ندیکای صنایع آلومینیوم 
ایران در گفت وگو با  »روزگار معدن« با اشاره به تلاش های 
انجام ش��ده برای تنظیم بازار آلومینیوم گفت: ۱۲آذر سال 
جاری جلس��ه ای ب��ا حضور معاونت امور مع��ادن و صنایع 
معدن��ی وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت و فعالان صنایع 
بالادس��تی و پایین دس��تی آلومینیوم کشور برگزار و مقرر 
ش��د سندیکای صنایع آلومینیوم با بررسی وضعیت عرضه 

و تقاصا آلومینیوم در بورس کالا بپردازد. 
اصلاح قیمت ها �

در این جلسه مقرر شد سندیکای صنایع آلومینیوم ایران 
با هماهنگی ۴ تولیدکننده اصلی ش��مش آلومینیوم کشور 
و مصرف کنندگان صنایع پایین دس��تی، پیشنهاد جامعی 
ب��رای اصلاح فرمول قیمت پایه ش��مش آلومینیوم عرضه 
ش��ده در ب��ورس کالا را تنظیم و ارائه کن��د. معاونت امور 
معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز 
ب��ا هماهنگی اعضای کارگروه س��تاد تنظیم بازار اقدامات 
لازم در راس��تای اصلاح دستورالعمل نحوه محاسبه ارزش 

شمش آلومینیوم را در بورس کالا فراهم خواهد کرد.
رئیس س��ندیکای صنایع آلومینیوم ایران افزود: در ادامه 
این جلس��ه تاکید ش��د که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
سیاست کاهش بهای فروش شمش در بازار بورس داخلی 
نس��بت به ارزش صادراتی آن را دنب��ال می کند. بر همین 
اس��اس نیز از واحدهای آلومینیومی کش��ور انتظار می رود 
ب��رای تولید محص��ولات انتهایی زنجی��ره آلومینیوم و در 
نهایت ایجاد ارزش افزوده بیش��تر در داخل کشور بکوشند. 

بنابرای��ن حمایت از فعالیت واحدهای تولیدی داخلی باید 
اولویت باشد. 

گ��ودرزی در ادام��ه گفت: براس��اس برخی گزارش��ات 
غیررس��می برخ��ی تولیدکنن��دگان ش��مش آلومینیوم، 
محصولات خود را خارج از بورس به فروش می رس��انند و 
موجبات ۲نرخی شدن و تلاطم در بازار را فراهم می کنند؛ 
بنابراین در این جلس��ه مقرر ش��د معاون��ت امور معادن و 
صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت به ۴ شرکت 
تولیدکننده اصلی ش��مش آلومینیوم کشور تاکید و یادآور 
شود که فروش شمش تنها از طریق مکانیسم بورس مجاز 
اس��ت. فروش ای��ن کالا به هرگونه دیگر تخلف محس��وب 
می ش��ود و مس��ئولیت فروش خارج از بورس نیز به عهده 

مدیرعامل شرکت مربوط خواهد بود. 
بازنگری در ظرفیت صنایع  �

ای��ن فعال صنع��ت آلومینیوم تاکید ک��رد: همچنین در 
این جلس��ه مقرر ش��د معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان های صنعت، معدن 
و تج��ارت اس��تان ها را ملزم به بازنگ��ری و اصلاح ظرفیت 
پروانه بهره برداری واحدهای تولید محصولات آلومینیومی 
)مصرف کنندگان ش��مش آلومینیوم( در سامانه بهین یاب 
بر مبنای ظرفیت واقعی ماش��ین آلات نصب ش��ده در آنها 
کند. ش��رکت ب��ورس کالای ایران نیز ب��ر مبنای میانگین 
گزارش تولید ماهانه تایید ش��ده در س��امانه بهین یاب به 
واحده��ای تولیدی خوراک تخصی��ص دهد و اجازه خرید 

آنها را صادر کند. 

وی در ادامه افزود: س��ندیکای صنایع آلومینیوم نیز پس 
از بررس��ی های کارشناسی و با توجه به رکود حاکم بر بازار 
داخل��ی و توقف صادرات محص��ولات آلومینیومی به دلیل 
بالا بودن نرخ مواد اولیه )یعنی ش��مش پیشنهادات خود را 
ب��ه معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارتخانه ارس��ال 
کرد. مهم ترین پیشنهاد سندیکای صنایع آلومینیوم را باید 
تغییر قیمت پایه ش��مش آلومینیوم در بورس کالا دانست. 
در حال حاضر، نرخ پایه ش��مش آلومینیوم در بورس کالا 
براس��اس نرخ فروش این فلز در بورس فلزات لندن ضربدر 
نرخ ارز نیمایی ضربدر ۰.۹۵ تعیین می ش��ود. اما س��ندیکا 
پیشنهاد می کند این فرمول به جهت حفظ منافع و تقویت 
صنایع آلومینیومی کش��ور به نرخ فروش این محصول در 

بورس فلزات لندن ضربدر نرخ ارز نیمایی تبدیل شود. 
گودرزی گفت: البته طی حدود ۱۰ روزی که از ارس��ال 
نامه س��ندیکای صنایع آلومینیوم به معاونت امور معادن و 
صنایع معدنی وزارتخانه می گذرد، همچنان هیچ پاس��خی 
ارائه نشده است. گویی هیچ نظامی در وزارتخانه برای رفع 

مشکلات این زنجیره وجود ندارد.
صادرات با ارزش افزوده بالاتر �

ای��ن فعال صنعت در پاس��خ به س��والی مبنی بر مصوب 
ش��دن این پیش��نهادات و تاثیر آن بر متضرر شدن صنایع 
بالادس��تی آلومینیوم کش��ور، تاکید کرد: این تغییرات در 
ن��گاه نخس��ت و در کوتاه م��دت می تواند به ض��رر صنایع 
بالادستی باشد. اما در بلندمدت شاهد منتفع شدن صنایع 

بالادستی و پایین دستی خواهیم بود.

صنایع بالادس��تی در حال حاضر مواد اولیه تولیدی خود 
را به کشورهای همسایه )که بازار هدف اصلی تولیدات آنها 
را تش��کیل می دهد( با قیمت های به مراتب پایین تری در 
مقایسه با نرخ فروش داخلی آنها صادر می کنند. در چنین 
ش��رایطی، واحدهای تولیدکننده محصولات پایین دستی 
دیگ��ر امکان رقابت و حضور در ب��ازار بین المللی را ندارند. 
این درحالی است که تولید محصولات نهایی و صادرات آن 
به منزله ارزش آفرینی هرچه بیش��تر و ایجاد موقعیت های 

شغلی گسترده برای کشور است. 
وی اف��زود: در حال حاضر، ش��مش تولی��دی واحدهای 
ذوب آلومینیوم با نرخ فروش این محصول در بورس فلزات 
لندن به کش��ورهای همسایه صادر می ش��ود. در حالی که 
همی��ن محص��ول را به ط��ور میانگی��ن ۲۰۰ دلار بالاتر از 
قیمت این محصول در بازار داخلی به فروش می رس��انند. 
بنابرای��ن طبیعی اس��ت که قیمت تمام ش��ده محصولات 
 آلومینیومی در مقایس��ه با سایر رقبا در کشور ما به مراتب 

افزایش یابد.
رئیس س��ندیکای صنایع آلومینیوم ایران خاطرنش��ان 
کرد: م��ا از سیاس��ت گذاران انتظار نداریم به ش��عارهایی 
مانند خام فروش��ی ممنوع، حمایت از تولید داخلی، جهش 
تولید و... پایبند باش��ند اما فروش یک محصول گران تر از 
ن��رخ صادراتی در ب��ازار داخلی، به هی��چ وجه توجیه پذیر 
نیس��ت. بنابراین باید چاره ای اساسی برای رفع این مشکل 
اندیشیده شود۷ در غیر این صورت، شاهد تعطیلی صنایع 

پایین دستی آلومینیوم در کشور خواهیم بود. 

آریا ص��ادق نیت حقیقی، عضو هیات مدیره س��ندیکای 
صنایع آلومینیوم ای��ران در گفت وگو با »روزگار معدن« و 
با اش��اره به جلس��ه معاونت امور مع��ادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با مدیران شرکت های مادر 
تولیدکننده ش��مش آلومینیوم و اعضای سندیکای صنایع 
آلومینیوم گفت: در این نشس��ت مقرر ش��د جلس��ه ای با 
محوریت سندیکای صنایع آلومینیوم تشکیل و راهکارهایی 
برای کاهش قیمت ش��مش آلومینیوم در بازار بورس کالا 
و در همی��ن حال زمینه رونق بازار محصولات آلومینیومی 

نیز فراهم شود.
خطر واسطه گری در کمین بازار آلومینیوم �

حقیقی گف��ت: بنابراین س��ندیکای صنای��ع آلومینیوم 
کش��ور جلسه ای را با حضور واحدهای ذوب هماهنگ کرد 
ام��ا با وجود قرار قبلی، نمایندگان واحدهای ذوب به جای 
حضور در ای��ن قرار و گفتمان برای رف��ع چالش های این 
زنجی��ره؛ در همان زمان مق��رر در وزارتخانه حضور یافتند 
و پیش��نهادهایی را بدون نظرخواهی از س��ندیکای صنایع 
آلومینی��وم به سیاس��ت گذاران مرب��وط در وزارتخانه ارائه 

دادند. 
وی تاکید کرد: این پیشنهادات به منزله مهندسی فروش، 
بازارس��ازی، ایجاد رقابت کاذب، گس��ترده تر شدن فضای 
کاری دلالان آلومینیوم، رش��د قیمت غیرواقعی ش��مش و 

جلوگیری از رونق صادرات محصولات آلومینیومی است. 
حقیقی در تش��ریح پیش��نهادات واحدهای ذوبی گفت: 
کاهش عرضه ش��مش در بورس کالا و حذف سقف خرید 
از بورس جزو پیش��نهادات واحده��ای ذوبی بود اما حذف 
س��قف خرید به منزله ایجاد تقاضای کاذب ازسوی دلالان 
است. در همین حال کاهش عرضه و رقابت کاذب یادشده 
به التهاب هرچه بیشتر در این بازار و رشد قیمت معاملات 

شمش در بورس کالا منجر خواهد شد. 
وی اف��زود: در ح��ال حاضر، عرضه ش��مش در یک روز 

مش��خص انجام می شود اما واحدهای ذوبی خواستار تغییر 
در این روند هستند. و اجرایی شدن این خواسته واحدهای 
ذوب، ب��ه منزله برهم خوردن نظم در بازار اس��ت. درواقع 
پیشنهادات یادشده از جنس رونق اقتصادی و جهش تولید 
نیس��ت، بلکه دلالی و س��فته بازی را در ای��ن بازار افزایش 

می دهد.
بر همین اس��اس نیز س��ندیکای صنایع آلومینیوم ایران 
نیز ناچار ش��د برای رفع ای��ن چالش ها تصمیم گیری کند. 
تصمیمات اتخاذ ش��ده در این جلس��ه در قالب نامه ای به 
معاونت معدنی وزارتخانه ارسال شد. مفاد این نامه حکایت 
از آن دارد که س��ندیکای صنایع آلومینیوم کش��ور منافع 
ملی و همچنین منافع تولیدکنندگان در حلقه های مختلف 

زنجیره تولید را بر عهده دارد.
در بند نخس��ت این مصوبه تاکید شده پیشنهاد می شود 
ب��ا هدف حف��ظ منافع و تقوی��ت عملک��رد صنایع، عرضه 
ش��مش آلومینیوم در بورس کالا با فرمول نرخ فروش این 
محص��ول در بورس فلزات لندن ضربدر دلار نیمایی تعیین 
ش��ود. یعنی پرمیوم از ای��ن فرمول قیمت گ��ذاری حذف 
ش��ود. حقیقی افزود: صنایع آلومینیومی کش��ور طی یک 
س��ال گذشته شمش آلومینیوم را بالاتر از نرخ های جهانی 
خریداری کرده اند؛ همین موضوع نیز موجب ش��ده از توان 
صادراتی آنها کاسته شود. بدین ترتیب صنعتگران ما امکان 
رقاب��ت با رقبای خارج��ی خود را از دس��ت دادند، چراکه 
همین شمش آلومینیومی ایران با قیمت به مراتب پایین تر 
در بازار جهانی فروخته می ش��د. درنتیجه شاهد بودیم که 
ترکیه با ش��مش ارزان ایرانی، بازار جهانی ما را در اختیار 

گرفت. 
وی اف��زود: ای��ن گران فروش��ی ب��رای معاون��ت معدنی 
وزارتخان��ه از اهمی��ت وی��ژه ای برخوردار بود و خواس��تار 
رفع س��ریع آن شدند. بر همین اس��اس سندیکای صنایع 
آلومینیوم پیش��نهاد داد که نرخ فروش ش��مش در بورس 

کالا برابر قیمت صادراتی این محصول باشد. 
صادرات را هدف دار دنبال کنید �

این عضو هیات مدیره سندیکای صنایع آلومینیوم گفت: 
در ادامه مقرر شد صادرات شمش آلومینیوم خالص منوط 
به تامین نیاز داخل و عرضه مس��تمر با رعایت حداقل کف 
عرض��ه مطابق با دس��تورالعمل س��تاد تنظیم بازار باش��د. 
گفتنی است ستاد تنظیم بازار پیش تر کف عرضه هر واحد 

ذوب آلومینیوم کشور را مشخص کرده بود. 
وی افزود: گاها مش��خص می ش��ود بعض��ی از واحدهای 
ذوب خارج از بورس و به صورت غیرش��فاف اقدام به عرضه 
کالا می کنند. ما خواس��تار توقف این روند و عرضه تنها از 
طریق مکانیسم بورس کالا هستیم تا بدین ترتیب شفافیت 

در معاملات افزایش یابد.
در همین حال خواس��تار آن هس��تیم که همچون همه 
کشورهای پیش��رفته، جوایز صادراتی هدفمند ارائه شوند. 
بدین معنی که صادرات کالای خام نباید مش��مول جوایز 
صادراتی و معافیت باش��د، بلکه باید انواع معافیت ها بر آن 
اعمال ش��ود تا بدین ترتیب مواد خام در زنجیره تولید قرار 
گیرند و به ارزش آفرینی و اش��تغالزایی هرچه بیشتر منجر 
ش��وند. درنهایت نیز محصول نهایی صادر ش��ود. صادرات 
محصول نهایی نیز باید مشمول مشوق های صادراتی باشد 
و در نهایت می توان امکانی برای رونق صنایع فراهم کرد. 

تهاتر تامین کننده مواد اولیه �
وی در پاس��خ ب��ه س��والی مبنی ب��ر ارزبر ب��ودن تولید 
ش��مش آلومینی��وم و متضرر ش��دن واحده��ای ذوب در 
صورت تصویب مفاد یادش��ده گف��ت: واحدهای ذوب مواد 
اولیه خ��ود را از طریق تهاتر تامی��ن می کنند. یعنی پودر 
آلومینا، پترلیوم کک، کریولیت و... وارد و به ازای آن شمش 

آلومینیوم صادر می کنند. 
ب��رای تامین نی��از این صنایع به مواد اولی��ه قانون ورود 
موقت تصویب ش��ده اس��ت؛ یعنی مواد اولیه بدون تعرفه 

ورود به کش��ور وارد و حدودا معادل یک پنجم آن ش��مش 
صادر می ش��ود. در چنین ش��رایطی، واحدهای ذوبی دیگر 
موظف به پرداخت تعرفه گمرکی و مالیات نیس��تند. اما ما 
به دنبال آن هس��تیم که صادرات م��ازاد بر بحث تهاتر این 

واحدهای ذوب هدفمند شود. 
حقیق��ی تاکید کرد: پیش��نهادات ارائه ش��ده از س��وی 
واحده��ای ذوب در راس��تای بازارس��ازی و قیمت س��ازی 
هستند. در همین حال، بازار آلومینیوم را به سمت و سوی 
نبود ش��فافیت پیش می برند و تنها مناف��ع دلالان تامین 
می ش��ود؛ بنابراین انتظار می رود این درخواس��ت ها مورد 

توجه متولیان امر در وزارتخانه قرار نگیرند. 
اما درخواس��ت سندیکای صنایع آلومینیوم براساس ادله 
مش��خص ارائه شده اند. در همین حال با هدف کاهش نرخ 
شمش آلومینیوم در بورس کالا و رونق در تولید و صادرات 
محص��ولات آلومینیوم��ی یعن��ی مطابق با دس��تورالعمل 
وزارتخانه تدوین شده است؛ بنابراین امید می رود این مفاد 

مورد توجه سیاست گذاران وزارتخانه قرار گیرد. 

فع��الان صنای��ع پایین دس��تی آلومینی��وم اعتق��اد 
دارند ش��مش این فل��ز، ۲۰۰ دلار گران تر از نرخ های 
صادرات��ی در اختیار واحدهای پایین دس��تی کش��ور 
قرار می گی��رد. درنتیج��ه چنین ش��رایطی، صادرات 
محصولات صنایع پایین دستی محدود می شود، چراکه 
قیمت تمام ش��ده این محصولات به شدت افزایش پیدا 
می کن��د و دیگر قابلیت رقاب��ت در بازارهای جهانی را 
نخواهد داش��ت؛ بنابراین اصلاح سیاس��ت های حاکم 
 بر ای��ن بازار ب��رای تقویت صادرات صنایع پیش��نهاد 

می شود. 

سخن پایانی
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بورس در انتظار دلار برجامی

دستورالعملبازارگردانیدربورساصلاحمیشود

بازدهیمثبتپالایشییکم؛سرابیاواقعیت؟!

گروه معدن

بازار س��رمایه با وجود اصلاح س��نگین و رس��یدن نرخ 
س��هام به بیش��ترین جذابیت باز هم نتوانس��ت پول های 
ب��زرگ را ب��ه س��مت خود س��وق ده��د چرا ک��ه دغدغه 
س��رمایه گذاران در بازار ه��ای مال��ی تنه��ا قیمت ه��ای 
ج��ذاب نیس��ت و هم��واره ریس��ک های موج��ود انگیزه 
 آن��ان ب��رای س��رمایه گذاری را تحت الش��عاع خ��ود قرار 

می دهد. 
بر این اساس حرکت اخیر شاخص تنها با رشدی اندک 
و عبور از یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد پایان یافت و بازار 
دوباره تن به اصلاح داد. اصلاحی که بر اس��اس ش��واهد 
موجود از صبح دوم دی ماه، با تقویت تقاضا و سبزپوش��ی 
در کلیت بازار پایان یافت و به فازی صعودی شیفت شد.

اما س��وال اینجاس��ت که آیا بازار اکن��ون به دنبال یک 
حرکت رو به رشد قابل قبول است یا اینکه دوباره نوسانی 
برای تخلیه هیجان ارزندگی نرخ سهام است که بار دیگر 
در س��قفی مش��ابه حرکت قبلی با فش��ار ف��روش تخلیه 

می شود؟
جذابیتبااصلاحبرخیگروههاپدیدآمد�

احمد اشتیاقی، مدیرعامل کارگزاری بانک آینده درباره 
دلیل بهبود وضعیت بازار هفته گذشته و قرارگیری سهام 
در م��دار مثب��ت به اقتص��اد۲۴ گفت: س��هامی که هفته 
گذش��ته با رشد مواجه ش��دند، بیشتر در گروه خودرویی 
و بانک��ی بودند و دلیل بروز این حرکت نیز اصلاح صورت 

گرفته در این گروه ها در روز های اخیر بود.
وی با اش��اره به نوس��ان ب��ازار در محدوده های کوچک 
۱۰ ت��ا ۱۵ درص��دی، افزود: اکن��ون روال در پیش گرفته 
بازار نوسان است و چنانچه گروهی اکنون در کانون توجه 
سرمایه گذاران قرار گرفته به دلیل افزایش ارزندگی سهام 

است.
اش��تیاقی، مختصات بنیادی بازار س��رمایه را مس��تعد 
حرکت های بزرگ صعودی ندانس��ت و خاطرنش��ان کرد: 
درحال حاضر ش��رایط بنیادی فاکتور های اثرگذار بر بازار 
سرمایه به گونه ای است که نمی توان برای آن حرکت قابل 
توجه��ی را متصور بود چراکه اکنون فاکتور مهم بنیادی، 
چون نرخ دلار همچنان دارای ابهام است و مشخص نیست 
ک��ه پس از بازگش��ت امریکا به برجام چ��ه اتفاقی در این 

فاکتور رخ می دهد.
ک�فوس�قفش�اخصدرف�ازنوس�ان�

کجاست؟
مدیرعام��ل کارگزاری بانک آینده وضعیت کنونی بازار 
و س��رمایه گذاران را در فاز احتیاطی ارزیابی کرد و گفت: 
در وضعیت فعلی ش��اخص ب��ه فکر بالای بزرگ یا پایینی 
بیش از کف قبلی نیس��ت؛ بر این اس��اس می توان کف آن 

را ی��ک میلی��ون و ۳۰۰ هزار واحد و س��قف آن را نیز یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار واحد در نظر گرفت که چیزی معادل 
رش��د حدود ۱۵ درصدی و افت حدود ۷ درصدی اس��ت. 
وی رفتار س��رمایه گذاران را نی��ز در این محدوده کوچک 
هیجانی خواند و یادآور شد: به دلیل ترس از ریزش دوباره 
با گذر شاخص از یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد سهامداران 
دس��ت به فروش و سیو س��ود های کوتاه مدت می زنند که 
همین مسئله فشار فروش و عدم توان رسیدن شاخص به 
س��قف یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد را س��بب می شود. از 
سوی دیگر با رسیدن شاخص به محدوده کف های گذشته 
و اصلاح س��هام حلقه تقاضا در بازار شکل می گیرد و روند 

صعودی کوچک پدیدار می شود.
بلاتکلیفیبورستاکجاادامهدارد؟�

اش��تیاقی زمان پایان این روند بلاتکلیف و نوس��انی را 
روشن شدن نرخ دلار در دوره پساترامپ و بازگشت بایدن 
ب��ه برجام دانس��ت و گفت: به عقیده بن��ده تا حدود یک 
ماه آینده که بایدن قدرت را در دس��ت می گیرد و مسئله 
بازگش��ت امریکا به برجام تعیین تکلیف می شود، بازار در 
همی��ن فاز احتیاطی می ماند، چ��ون پیش بینی نرخ دلار 
نیم��ا به عنوان مهم ترین فاکتور اثرگذار بر روند بورس به 
درستی امکانپذیر نیست. وی کشف نرخ صحیح دلار نیما 
را نیازمند تعیین تکلیف تحریم ها و ش��رایط جدید پیش 
روی صنایع عنوان کرد و افزود: درحال حاضر معامله دلار 
نیمای��ی در کانال ۲۴ هزار تومان ش��رایط خوبی را ایجاد 
می کند، اما بازار این نگرانی را دارد که با بازگشت امریکا به 
برجام، دلار نیمایی سطح ۲۲ هزار تومان را از دست بدهد 

و یا حتی تا زیر ۲۰ هزار تومان نیز نزول کند. بر این اساس 
چنانچه دلار نیمایی به س��مت پایین تر از ۲۲ هزار تومان 
میل کند، تشخیص بازار در شرایط کنونی صحیح است و 
سقف شاخص همین یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد است؛ 
ام��ا اگر دلار نیمایی کف ۲۲ هزار تومان از دس��ت ندهد، 
بازار سرمایه می تواند تا یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحد نیز 

در ادامه مسیر رشد کند.
P/Eصنایعروبهبهبود�

مدیرعام��ل کارگزاری بانک آینده در تش��ریح وضعیت 
پی��ش روی P/E صنای��ع نی��ز گف��ت: درحال حاض��ر در 
محاس��بات تحلیلگ��ران بازار وقتی دلار امس��ال ۲۲ هزار 
تومان و سال آینده ۲۴ هزار تومان در نظر گرفته می شود 

P/E های خوبی برای صنایع حاصل می شود.
وی اف��زود: به طور مثال در گروه س��هام پتروش��یمی، 
معدنی و فلزی عمده P/E ها بین ۶ تا ۷ است و قیمت های 
کنونی خوب و جذاب اس��ت؛ اما مش��روط بر این است که 
احتم��ال ریزش دلار به زیر ۲۲ ه��زار تومان از بین برود. 
چنانچه این ریسک برطرف شود بازار تا P/E های ۹ تا ۱۰ 
نیز با افزایش مواجه ش��ود و ت��ا فصل مجامع یعنی تا تیر 
ماه ۱۴۰۰ شاخص می تواند تا ۲ میلیون نیز افزایش یابد.

گزارشه�ای۹ماه�همس�یرراروش�نتر�
میکند

این کارگزاری بورس��ی در تش��ریح س��ایر فاکتور های 
اثرگذار بر روند رشد احتمالی بازار ادامه داد: در این مدت 
بازار تحت تاثیر گزارش های ۹ماهه و افش��ای میزان سود 
صنایع و تس��رّی این سود به گزارش های یکساله می تواند 

برآوردی از س��ود ۱۴۰۰ را نیز پیش چشم سرمایه گذاران 
بگذارد، یعنی شرایط س��رمایه گذاری بلندمدت جذاب تر 

شود.
وی یادآور ش��د: مفروض ما بازگش��ت امریکا به برجام 
اس��ت و چنانچه این اتفاق بیافتد و تحریم ها کمتر ش��ود، 
همچنین دلار نیز به زیر ۲۲ هزار تومان نرود، از سوی دیگر 
گش��ایش های خوبی نیز از نظر اقتصادی در بحث تولید و 
فروش ش��رکت ها ایجاد ش��ود، همه و همه می تواند برای 

ایجاد یک فاز صعودی در بازار موثر واقع شود.
سخنپایانی�

ش��رایط کنونی بازار س��رمایه برای همه سرمایه گذاران 
و س��هامداران تنه��ا زمینه س��رمایه گذاری کوتاه مدت و 
بلندمدت را فراهم کرده است، بر این اساس سرمایه گذاران 
میان مدت که نه به سود های نوسانگیری قانع می شوند و 
ن��ه صبوری لازم برای نتیجه گیری در مدت زمان بیش از 
۶ ماه را دارند به تدریج با هر صعود کوتاه ش��اخص از بازار 
خ��ارج می ش��وند و پول خود را به س��مت بازار های دیگر 
می برند. این مس��ئله واقعیتی ناخوشایند، اما جدی است 
ک��ه می تواند با وجود احتمال بازگش��ت امریکا به برجام 
و کاه��ش تحریم ه��ا و بهبود وضعیت معیش��تی جامعه، 
به دلی��ل فزونی نقدینگی، بازار ه��ا را تحت  تاثیر تقاضای 
کاذب و ایج��اد ت��ورم در غیاب س��ایر فاکتور های تورم زا 
کند؛ بنابراین نگاه جدی سیاس��ت گذاران برای تسریع از 
ش��فافیت فاکتور های اثرگذار بر بازار همچون نرخ نیمایی 
دلار را آن ه��م ب��ه محض تعیین تکلیف وضعیت امریکا و 

برجام می طلبد.

ی��ک کارش��ناس ب��ازار س��رمایه ب��ه اعتراض ها و 
پیش��نهادهای س��رمایه گذاران درباره دس��تورالعمل 
بازارگردانی اش��اره کرد و گفت: با توجه به ضعف های 
موجود، پیش��نهادهایی روی میز اس��ت که بر مبنای 
آن ها، دس��تورالعمل جدید بازارگردانی در حال تدوین 

و نهایی شدن است.
به گزارش سنا، جواد عشقی نژاد با اشاره به عملکرد 
بازارگردان ها در بازار س��هام اظهارکرد: س��رمایه گذار 
حقیق��ی یا حقوقی ک��ه با هدف کنترل ن��رخ و البته 
کس��ب منافع برای خودش با پذیرش ریسک ها اقدام 
به خریدوفروش س��هام می کند، عملیات بازارگردانی 

انجام می دهد.
به گفته وی آنچه برای بازارگردان مهم است اثراتی 
اس��ت که با عملکرد خود برای بازار سرمایه به همراه 
دارد ک��ه این مورد از اصلی ترین اه��داف بازارگردانی 

محسوب می شود. 
عش��قی نژاد با تاکید بر اینکه دس��ت اندرکاران بازار 
س��رمایه به داش��تن بازارگ��ردان برای س��هم یا چند 
بازارگردان برای یک س��هم اعتقاد دارند، گفت: اهالی 
بازار و معامله گران هم بعد از وقوع نوس��انات سنگین 
نیمه نخست سال به اهمیت این موضوع پی بردند و با 

سوابقی که از گذشته وجود داشت، تصمیم به اجرای 
جدی تر این قانون گرفته شد. 

این کارش��ناس بازار سرمایه در خصوص انتقادهایی 
که پیرامون روش بازارگردانی ها مطرح شده نیز گفت: 
باید توجه کرد تا پیش از الزام قانونی س��ازمان بورس 
برای اجرای دستورالعمل بازارگردانی، ابزارهای کامل 
آن ب��رای ش��رکت ها مهیا نبود و ب��ه همین دلیل هم 
ممکن اس��ت در برخی موارد روال ناس��الم گذش��ته 
تکرار ش��ود که اثرگذاری منفی ب��ر این روند دارد که 
قاعدتا از ناحیه تعداد اندکی از س��هامداران اعتراض ها 
و انتقادهایی مطرح ش��ده اما توجه کنیم که رفتارهای 

همه بازارگردان ها این گونه نیست.
وی افزود: نبای��د به این موضوع کم توجهی کرد که 
بازارگردان وظایفی دارد و درباره اظهارنظر و بررس��ی 
انتقاده��ای س��رمایه گذار باید نگاهی ه��م به نظرات 

بازارگردان ها درباره ابهامات دستورالعمل داشت.
عشقی نژاد با اشاره به اینکه اعتراض ها و پیشنهادهای 
س��رمایه گذاران درباره دس��تورالعمل بازارگردانی طی 
جلس��ات متعدد گردآوری ش��د، گفت: با توجه به این 
م��وارد و ضعف هایی که مطرح ش��د، پیش��نهادهایی 
روی میز اس��ت که بر مبنای آنها دستورالعمل جدید 

بازارگردانی در حال تدوین و نهایی ش��دن اس��ت که 
سازمان بورس با نهایی شدن آن، ابلاغش خواهد کرد.
عضو هیات مدیره ش��رکت بورس ب��ا تاکید بر اینکه 
فرام��وش نکنیم اجرای ب��د یک قانون بهت��ر از نبود 
قانون اس��ت، گفت: به هر حال هرچقدر جلوتر برویم 
این ضعف ها اصلاح ش��ده و بازارگردان ها عملکردهای 
بهتری را به نمایش خواهند گذاش��ت و درحال حاضر 
نی��ز ب��ورس و فرابورس ای��ن قانون را خ��وب اجرایی 

می کنند.
س��رمایه گذاران  درخواس��ت های  برخ��ی  ب��ه  وی 
اش��اره ک��رد و گفت: برخی ای��ن تقاض��ا را دارند که 
بازارگ��ردان صف فروش را جمع کن��د اما صف خرید 
 را عرضه نکند که چنین درخواس��ت نامتوازنی امکان 

جرا ندارد.
عش��قی نژاد با اشاره به اینکه بازارگردانی با افزایش 
عم��ق بازار طی مرور زمان سروش��کل بهتری به خود 
می گی��رد، گفت: کم کم با توجه ب��ه عمق بازار به این 
س��مت می رویم که دامنه نوس��ان نرخ س��هام تغییر 
کند و یا به جایی برس��د که دیگر دامنه نوسان نداشته 
باش��یم که در چنین شرایطی به طور طبیعی عملکرد 

بازار گردان ها هم متحول می شود.

عضو هیات مدیره ش��رکت بورس ب��ا تاکید بر اینکه 
باید به سمتی رفت که صف نشینی از بازار حذف شود، 
گفت: هدف بازارگردانی افزایش نقدش��وندگی اس��ت، 
ام��روز ارزش صندوق ه��ای بازارگردانی ب��ازار نزدیک 
ب��ه ۵۵ ه��زار میلیارد تومان اس��ت که حجم بس��یار 
خوبی، این حجم با هدف همراهی با نوس��ان های بازار 
و افزایش نقدش��وندگی برای همه بازار اعم از س��هام 

بزرگ و کوچک ایجاد شده است.
وی در پیش بینی روند بازار س��رمایه برای سه ماهه 
پایانی س��ال تاکید کرد: بازار در این دوران زمس��تانی 

نخواهد بود.
به افراد، گروه  ها یا شرکت هایی که اقدام به خرید و 
فروشِ اوراق به��ادار یا کالاهای اقتصادی می کنند، تا 
علاوه بر کسب سود، از نوسانات نرخ کاسته و آن را در 

تعادل نگه دارند، بازارگردان گفته می شود.
بازارگردان همیشه تعداد زیادی از اوراق بهادار یک 
ش��رکت را در اختیار دارد و با اس��تفاده از این اوراق، 
تقاضا و عرضه ب��ازار را کنترل می کند. در واقع مهم
ترین وظای��ف یک بازارگردان افزایش نقد ش��وندگی 
س��هام در بازار، کنترل نرخ س��هام در یک رنج خاص 

و جلوگیری از نوسانات شدید آن است.

کاه��ش ارزش دارای��ی صن��دوق پالایش��ی یک��م 
بحث های زیادی پیرامون اعتماد از دس��ت رفته مردم 
به وجود آورده اس��ت؛ ام��ا باید دید کاهش ارزش این 
صندوق واقعا باید منجر به از بین رفتن اعتماد شود یا 
صرفا این روند ناش��ی از ذات پر ریسک بازار سرمایه و 

امری طبیعی است؟
پالایش��ی یکم دومین صندوق سرمایه گذاری دولت 
بود که در قالب ETF پذیره نویس��ی شد. این صندوق 
که ش��امل باقی مانده س��هام دولت در ۴ پالایش��گاه 
ته��ران، اصفه��ان، تبریز و بندرعباس اس��ت از همان 
ابتدا پر از حاش��یه بود. درحالی که وزارت اقتصاد قول 
عرض��ه ۳ صندوق را در روز ه��ای اوج بورس به مردم 
داده ب��ود، یک قدم مانده تا عرضه پالایش��ی یکم، به 
عن��وان دومین صندوق و بع��د از عرضه دارایکم، وزیر 
نفت س��از مخالفت زد و پذیره نویس��ی این صندوق با 

حاشیه همراه شد.
حاشیههایپالایشییکم�

تایید و تکذیب عرضه یا عدم عرضه پالایش��ی یکم 
آنقدر ادامه داش��ت که باعث حرکت نخس��تین مهره 
ریزش بازار ش��د! ریزش��ی که از مردادماه آغاز ش��د و 
تا اوایل آبان ماه ادامه داش��ت. ریزش��ی که دامنه آن 

به ارزش پالایش��ی یکم نیز کشیده شده و بسیاری از 
خریداران این صندوق ناراضی از خرید خود، دولت را 

مقصر می دانند.
به هر صورت، پذیره نویسی این صندوق درحالی که 
هر س��هم ۱۰ هزار تومان نرخ داشت، از ۵ شهریورماه 
آغاز ش��د و تا اواخر شهریورماه ادامه داشت، اما طبق 
قان��ون که ETF ها باید یک ماه بعد از پذیره نویس��ی 
قابل معامله ش��وند، این صندوق قابل معامله نش��د و 
خریداران این صندوق از ۱۱ اذرماه امکان معامله پیدا 
کردن��د. برای این تاخیر دلایل متعددی ذکر ش��د که 
به نظر می رس��د، کاهش ارزش س��هام پالایشی دلیل 
اصلی آن بود، زیرا پس از پایان پذیره نویسی نماد های 
پالایشی نزولی ش��دند و ارزش صندوق در مقایسه با 

دوران پذیره نویسی کاهش یافت.
البته روند نزولی س��هم های پالایش��ی پس از قابل 
معامله ش��دن پالایش��ی یکم همچنان ادامه دارد؛ به 
طوریکه این صندوق در ۱۶ روز معاملاتی گذش��ته )از 
ابت��دای فعالیت(، فقط ۳ روز مثبت بوده و در س��ایر 
روز ها روندی نزولی داشته است. این صندوق اکنون به 
زیر نرخ بازگشایی رسیده و نرخ صندوق پالایشی یکم 
از خالص ارزش دارایی های این نماد بیشتر است. روز 

گذشته NAV )ارزش خالص دارایی( صندوق ۸۴۰۰ 
تومان و نرخ هر واحد صندوق ۹۰۰۰ تومان بود.

تفاوت عمده دارایکم با پالایش��ی یکم در این است 
ک��ه دارایکم ب��ا میانگین یک ماهه قب��ل خود عرضه 
ش��د و معامله آن همزمان با رشد شارپی بازار بود، به 
همین دلیل بیش از ۲۰۰ درصد رش��د کرد؛ درحالی 
که پالایش��ی یکم در نرخ سقف عرضه شد، اما معامله 
آن همزمان با روز هایی اس��ت که بازار هنوز در مسیر 

اصلاح و تعادل قرار دارد.
چراپالایشییکممنفیشد؟�

ارزش پالایش��ی یکم متاثر از س��هم های پالایش��ی 
اس��ت. در این میان آنچه که به روند نزولی پالایش��ی 
یکم دامن زده، سهام جایزه شپنا است که باعث غلبه 
عرضه بر تقاضا ش��ده اس��ت؛ موضوعی که روی روند 
س��ایر س��هم های پالایش��ی نیز تاثیرگذار است و باید 
منتظ��ر تخلیه این فش��ار فروش بود. از س��وی دیگر 
میزان نقدینگی موجود در بازار س��رمایه با اوایل سال 
قابل مقایس��ه نیس��ت. حدود ۱۰ تا ۱۶ هزار میلیارد 
نقدینگ��ی در ب��ازار وجود دارد که برای بالا کش��یدن 
همه سهم های بزرگ کافی نیست. برای مثال یک روز 
خودرویی ه��ا، روز دیگر بانکی ها و... صعودی خواهند 

بود. درواقع نقدینگی موجود در بازار، بین س��هم های 
بزرگ پخش شده اس��ت. به هر صورت، هرچند روند 
حرکت بازار س��رمایه در یک سال گذشته از منطق به 
دور ب��ود و برخی تصمیمات دولت باعث خروج بورس 
از ریل خود ش��د، اما باید به این نکته توجه داشته که 
سرمایه گذاری در جایی که درآمد ثابتی در پی ندارد، 
پر ریس��ک بوده و احتمال نوسان برای آن وجود دارد؛ 
هرچند مس��ئولان برای جلب اعتما م��ردم و ترغیب 
آنها به خرید پالایش��ی یکم، س��نگ تمام گذاشتند و 
بار ها روی ETF ها و تخفیف و بازدهی این صندوق ها 
تاکید کردند. حتی فرهاد دژپس��ند، وزیر امور اقتصاد 
و دارایی اعلام کرده بود که از اهداف عرضه س��هام در 
قالب صندوق ETF حرکت به س��مت عادلانه س��ازی 
نظ��ام توزیع درآمد و ثروت اس��ت. هرچند که از نگاه 
منطقی، نباید از همه سهم ها و صندوق ها انتظار رشد 
شارپی داش��ت، اما حال که بازدهی صندوق پالایشی 
یکم منفی ش��ده، صحبتی از آن ب��ه میان نمی آید تا 
پاسخگوی حدود ۴میلیون خریدار این صندوق باشد!  
البته بس��یاری از صاحب نظران بر این باور هستند که 
نباید به بورس نگاه کوتاه مدت داش��ت و پالایشی یکم 

در بلندمدت سودده خواهد شد.

 ارجاع تخلفات مرتبط با سهام عدالت
 به قوه قضاییه

رئیس کمیسیون انرژی از ارسال پرونده افرادی که از نحوه واگذاری و ترکیب 
س��هام عدالت عدول کرده اند به دستگاه قضا در صورت موافقت نمایندگان خبر 

داد.
به گزارش خان��ه ملت، محمدرضا پورابراهیمی درب��اره تصویب گزارش ماده 
۲۳۴ کمیس��یون اقتصادی مرتبط با تخلفات سهام عدالت گفت: کمیسیون در 
ماه های اخیر گزارشی با هدف بررسی نحوه واگذاری و اجرای قوانین و مقررات 
مرتبط با سهام عدالت تهیه کرد که به صحن علنی ارسال و درصورت موافقت، 
پرونده تمامی افرادی که در طول این س��ال ها از نحوه واگذاری و ترکیب سهام 

عدالت عدول کرده اند به دستگاه قضا ارسال خواهد شد.
وی از تصویب کلیات لایحه دولت در خصوص اصلاح بندهایی از قانون بیمه 
ش��خص ثالث در کمیسیون متبوع خبر داد و افزود: در قانون قبلی تعاریفی در 
ارتباط با خودروهای متعارف، غیرمتعارف و س��قف تعهدات بیمه ای مطرح بود 
اما به دلیل افزایش نرخ خودرو این س��قف ها و تعهدات به هم ریخته که دولت 
پیش��نهاد داد س��از و کار جدیدی برای آن در نظر بگیرند ی��ا در قانون عبارت 
متعارف و غیرمتعارف را حذف ش��ود و در نهایت س��قف ها تغییر پیدا کند که 
این موضوع در دستور کار قرار گرفت و کلیات اصلاحات درخواستی در رابطه با 

قانون بیمه شخص ثالث به تصویب رسید.

بررسی شایعه زدگی بورس
دست به دس��ت شدن شایعات، به س��رعت نحوه رفتار معامله گران در بورس 
را تغییر می دهد که این مس��ئله می تواند با آموزش سهامداران تا حدود زیادی 

برطرف شود.
به گزارش فارس، بسیاری از بازارهای مالی متاثر از اخبار خوب و بدی هستند 
که پیرامون آن یا در سایر حوزه ها منتشر می شود. میزان تاثیرپذیری بورس به 
رخدادها به شدت بالاتر از سایر بازارهاست. تشکیل صف های خرید و فروش یا 
رنج کشیدن های مثبت و منفی در نمادهای مختلف به دلیل انتشار یک خبر یا 

پیچیدن یک شایعه میان اهالی بازار نشان دهنده این مسئله است.
به عبارت دیگر، متاس��فانه در بازار س��رمایه ایران توجه بسیاری از فعالان به 
ش��ایعات و اخبار بیش از توجه به پارامترهای اساسی و تعیین کننده بازار است. 
بس��یاری از کارشناس��ان معتقدند در این ش��رایط نمی توان دلیل منطقی برای 

رشدها و اصلاح ها بیان کرد.
اخیرا اگرچه تعداد روزهایی که معاملات، تحت تاثیر صف های خرید و فروش 
قرار می گیرند، در بازار کمتر ش��ده و بازار روند متعادل تری به خود گرفته است 
اما این اخبار و ش��ایعات هس��تند که بر خلاف روند بازار، آن را مثبت یا منفی 
می کنند. سرعت انتشار اطلاعات چه درست و چه غلط در فضای مجازی آنقدر 
بالاس��ت که می توان از زمان ش��کل گیری یک ش��ایعه یا از زمان از بین رفتن 
ش��ایعات قبلی منتش��ر ش��ده، چند دقیقه را برای اثرگذاری ب��ر بورس منتظر 
نشس��ت. یعنی زمان واکنش نش��ان دادن بورس به اخبار آنقدر سریع است که 

بسیاری از تحلیلگران را برای تحلیل رخدادها دچار مشکل می کند.
در روزهایی که بازار سرمایه به دلایلی غیراقتصادی و بیشتر بر اساس شایعات 
و اخبار نوس��ان می کند، این شرکت های حقوقی بازار هستند که از این مسئله 
بیشترین بهره را خواهند برد. مثلا با انتشار یک خبر منفی یا ایجاد یک شایعه 
ب��ا ضریب منفی، افراد حقیقی از ترس ریزش یا اصلاح بازار، صف های فروش را 
تش��کیل می دهند و این حقوقی ها هستند که با اطلاعات بیشتر سهام نمادهای 
مختلف را در پائین ترین حالت ممکن خریدای کرده و با انتشار اخبار و یا برطرف 

شدن شایعه و بازگشت تعادل به بازار سهام خریداری شده را می فروشند.
دس��ت به دس��ت ش��دن ش��ایعه  در فضای مجازی به دلیل ماهیت منفی آن 
موجب می ش��ود بازار با نوس��ان و روند منفی دنبال ش��ود. این مسئله می تواند 
ش��ایعه زدگی یا خبرزدگی سهامداران را نش��ان دهد. در بازاری که بسیاری از 
معامله گران آن به شدت بی تجربه و بدون داشتن مهارت ها و آموزش های لازم 
هستند، اثرگذاری این شایعات بس��یار بیشتر است. از دیگرسو، کم بودن عمق 
بازار س��رمایه در ایران و عدم توجه س��هامداران به مسائل بنیادی و تحلیل های 
تکنیکال و ارزنده بودن یا نبودن نمادها، تاثیرگذاری این ش��ایعات و اخبار را به 

شدت بالا برده است.
تنها راه حل این مس��ئله نیز توجه س��هامداران به مسائل و تحلیل هایی است 
ک��ه آموزش دیده اند و کاهش رفتارهای هیجان��ی می تواند تا حدود زیادی این 
اثر پذی��ری را کاه��ش دهد. به عب��ارت دیگر، معامله گران حرف��ه ای در چنین 
شرایطی می دانند وقتی در بازاری نزدیک به ۷۰۰ شرکت حضور دارند، نمی توان 
بر مبنای ش��ایعات اقدام ب��ه خرید و فروش کرد و تکرار ای��ن عمل تنها باعث 

خستگی و تصمیمات اشتباه آنها در معاملات خواهد شد.

رشد »سغرب« 
ش��رکت سیمان غرب از ابتدای س��ال مالی تا انتهای آذر ماه ۹۹ در مجموع 
مبلغ یک هزار و ۵۸۳ میلیارد و ۳۷۹ میلیون ریال فروش داش��ته که نسبت به 

فروش شرکت در مدت مشابه سال۹۸ رشد ۹ درصدی داشته است.
به گزارش س��نا، ش��رکت س��یمان غرب گزارش فعالیت یک ماهه منتهی به 
۳۰آذر ماه ۱۳۹۹ را منتش��ر کرد.میزان فروش ماهیانه شرکت سیمان غرب در 
آذر ماه امسال ۱۳۲ میلیارد و ۷۱۱ میلیون ریال بوده که نسبت به آبان ماه ۹۹ 
کاهش ۷ درصدی داشته است. مقایسه فروش این شرکت در آذر ماه ۹۹ با ماه 
مش��ابه در سال ۹۸ نشان می دهد میزان فروش شرکت ۹۰ درصد کاهش یافته 
است. بیشترین میزان فروش داخلی »سغرب« در آذر ماه امسال، سیمان داخلی 
ب��ه مبلغ ۸۳ میلیارد و ۳۶۸ میلیون ریال بوده اس��ت. بیش��ترین میزان فروش 
صادراتی ش��رکت س��یمان غرب در آذر ماه امس��ال، کلینکر صادراتی به مبلغ 
۴۹ میلیارد و ۳۴۳ میلیون ریال بوده اس��ت. این ش��رکت از ابتدای سال مالی 
ت��ا انتهای آذر ماه ۹۹ در مجموع مبلغ یک هزار و ۵۸۳ میلیارد و ۳۷۹میلیون 
ریال فروش داش��ته که نسبت به فروش شرکت در مدت مشابه سال۹۸ از رشد 

۹ درصدی برخوردار بوده است.

رویخطخبر
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